
رئیس کل ســازمان نظام پرســتاری با بیــان اینکه 
پرستاران برای هر ساعت اضافه کاری حدود ۳۰هزار 
تومان دریافــت می کنند که قابل  قبول نیســت، بر 
تعیین تکلیف سریع تر فرمول اضافه کاری پرستاران 
تاکید کرد و در عین حال گفت: همچنین درآمدهای 
اختصاصی دانشگاه ها ناپایدار است؛ به همین دلیل، 
دولت می بایست اضافه کار پرستاران را از محل منابع 

عمومی پرداخت  کند.
دکتر احمد نجاتیان در گفت وگو با ایسنا، درباره آخرین 
وضعیت کارگروه رســیدگی بــه وضعیت گروه های 
پرستاری در وزارت بهداشــت، اظهار کرد: کارگروه 
رسیدگی به وضعیت گروه های پرستاری، طی روزهای 
یکشــنبه و دوشــنبه )یکم و دوم مهرماه( تشکیل 
جلسه داده و مســائلی مانند »ارزش های نسبی« و 
»دســتورالعمل پرداخت« مورد بررسی قرار گرفت. 
البته مسائل مربوط به پرستاران به مسائلی مانند تعیین  

تکلیف معاونت های وزارت بهداشت وابسته است.
وی با بیان اینکه معوقات پرستاران به طور متوسط ۲ 
تا ۳ ماه پرداخت شده، خاطرنشان کرد: دانشگاه های 
علوم پزشکی به طور متوسط حدود ۲ تا ۳ ماه معوقات 
پرستاران را پرداخت  کرده اند؛ این احتمال وجود دارد 
که برخی دانشگاه ها معوقات بیشتری و برخی معوقات 
کمتری پرداخته  باشند.  معوقات نسبت به مسائلی 

مانند »ســاعات اضافه کاری« و »استخدام« چندان 
اثرگذار نیســت و به منظور حل موضوع استخدام و 
اضافه کاری پرســتاران، رســیدگی به چالش ها را از 
مجلس و دولــت پیگیری می کنیم. امیــدوارم که با 
پیگیری مســائل بتوانیم در ارتباط با اضافه کاری و 

استخدام به نتایج خوبی دست  یابیم.
رئیس کل سازمان نظام پرستاری با بیان اینکه فرمول 
اضافه کاری پرستاران باید به طور حتم اصلاح شود، 
توضیح داد: مبلغی که با عنوان اضافه کار برای پرستاران 
واریز می شود عدد قابل قبولی نیست. موضوع پرداختی 
اضافه کار پرستاران فقط یک موضوع صنفی نیست، 
بلکه جزو چالش های نظام  سلامت محسوب می شود. 
بخشی از خدمات پرستاری با اضافه کاری پوشش داده 
می شود و به همین دلیل، موضوع اضافه کاری پرستاران 

جزو مشکلات نظام سلامت به حساب می آید.  
نجاتیان ادامه داد: پرستاران برای هر ساعت اضافه کاری 
حدود ۳۰هزار تومــان دریافت می کننــد که عدد 
قابل قبولی نیست. بخشی از خدمات پرستاری با اضافه 
کاری پوشش  داده می شود و این در شرایطی است که 
بیمارستان ها با مشکل کمبود شدید پرستار مواجه 
هستند. پرستاران در نامه ای خطاب به سازمان نظام  
پرستاری و وزارت بهداشــت اعلام کرده اند که با نرخ 
کنونی، اضافه کاری نمی کنند. بررسی ها بیانگر این 

است که هر پرستار به طور متوسط حدود ۸۰ ساعت 
اضافه کار دارد که این میزان معادل تزریق »نصف نفر« 

نیروی انسانی به سیستم سلامت است.
وی با بیان اینکه دولت می بایســت وضعیت فرمول 
پرداخت اضافه کار پرستاران را تا یک ماه آینده مشخص 
کند، تصریح کرد: اگر دولت و  وزارت بهداشت خواهان 
اســتمرار ارائه خدمات هســتند و نمی خواهند که 
خدمات نظام ســلامت روی زمین بماند، می بایست 
وضعیت فرمول اضافه کار پرســتاران را طی یک ماه 
آینده مشخص کنند. مبلغ ۱۰۰هزار تومان برای اضافه 
کار در نظر گرفته شده اما این امکان وجود که نیروی 
کار جوان تر مبلغ کمتری دریافت کند؛ به طور متوسط 
مبلغ ۱۰۰هزار تومان برای اضافه کار پرستاران در نظر 
گرفته شده است. رئیس کل سازمان نظام پرستاری 
درباره مبلغ تعیین شــده اضافه کار پرستاران گفت: 
متوسط مبلغ ۱۰۰هزار تومان می تواند رضایت نسبی 
پرستاران را فراهم  کند، اما باید مقدورات کشور نیز در 
نظر گرفته  شود. شاید متوسط مبلغ ۱۰۰هزار تومان 
ایده ال نباشد اما باید مقدورات دولت را در کانون توجه 
قرار دهیم.  دولت می بایست مبلغ اضافه کار پرستاران 
را از منابــع عمومی تامین و پرداخــت کند. دولت با 
محدودیت هایی در زمینه استخدام مواجه  است و به 

همین دلیل به اضافه کار روی  می آورد.

رییس کانون سردفتران و دفتر یاران توضیحاتی 
درباره تفاهم نامه  ارجاع داوری از ســوی شورای 

حل اختلاف به دفاتر اسناد رسمی ارائه کرد.
علی خندانی در گفت وگو با ایسنا، درباره امضای 
تفاهم نامه بین ســازمان ثبت اســناد و املاک 
کشور و مرکز توسعه شــورای حل اختلاف قوه 
قضاییه برای ارجاع »داوری« به سردفتران اسناد 
رسمی، گفت: سردفتران اسناد رسمی به صورت 
خودجوش قبلا هم داور بین افراد  بودند چرا که  
سردفتر فقط صرفا ثبت ســند انجام نمی دهد؛ 
بلکه قبل و بعد آن  توافقاتی انجام می دهد و اگر 
اختلافاتی باشد اختلافات را حل می کند و افراد 
را به این موضوع نزدیک می کند که این قرارداد 

را منعقد کرده و  مسایل حقوقی را لحاظ کنند.
وی با بیان اینکه سردفتران داور بالذات هستند 
و ذاتا  ســردفتران همه داورند، گفــت: در کلیه 
قراردادها هم این موضوع  مصداق دارد؛ مخصوصا 
در قراردادهایی که دو طرف قرار است قراردادی 
را منعقد کنند  مانند خرید و فروش، صلح، بیع و 

تعهدات و غیره.
رییس کانون سردفتران و دفتر یاران گفت: برای 

داوری قرار شده که با معاونت شورای حل اختلاف 
قوه قضاییه وارد مذاکره شــویم؛ البته مذاکراتی 
هم انجام شد که سردفتران به صورت داور حرفه 
ای باشــند و مقدمات کار را انجــام دهند؛ البته 
آزمون هایی باید برگزار شــود و صحت سنجی و 
اقدامات اولیه انجام شــود و آنها بــه عنوان  داور 
حرفه ای پروانه تخصصی دریافت کنند که در این 
مدت رفت و آمد هم داشتیم و آیین نامه داوری 

هم تدوین و اصلاح شد.
خندانی افزود: قرار شد سردفتران ما که تخصص 
در این حوزه دارند  وارد این حوزه داوری شــوند. 
شاید آن الزاماتی که افراد عادی باید طی کنند از 
جمله برخی از آزمون ها را طــی نکنند و به داور 
حرفه ای نایل شوند و مجوز لازم را کسب کنند که 
در این خصوص تفاهماتی انجام دادیم و جلسات 
مکرری هم داشتیم و جلسات مربوطه در شورای 
حل اختلاف و کانون ســردفتران برگزار شــد و 
آخرین جلســه هم با حضور حسن بابایی رییس 
سازمان ثبت و حجت الاسلام صادقی رییس مرکز  

شورای حل اختلاف قوه قضاییه برگزار شد.
وی تاکید کــرد: توافق نهایی بین شــورای حل 

اختلاف در حوزه داوری و سازمان ثبت با استفاده 
از ظرفیت دفاتر اسناد رسمی و  سردفتران ازدواج 
و طلاق منعقد شد و قرار شد از ظرفیت دفاتر اسناد 
رسمی و سردفتران ازدواج و طلاق در این حوزه 
استفاده کنیم. این تفاهم نامه منعقد شد و قرار شد 
در سراسر کشور از ظرفیت همکاران ما در بحث 

داوری استفاده شود.
وی ادامــه داد: قــرار شــد در قراردادهایی که 
ســردفتران و دفتریاران و دفاتر ازدواج و طلاق 
منعقد می کنند، شــرط انجام داوری را داشته 
باشند؛ یعنی یک بندی را به عنوان شرط داوری 
تخصصی در قراردادها داشته باشند و اگر مشکلی 
بعد از انعقاد در قرارداد و امضای سند اتفاق افتاد؛ 
چه در دفاتــر ازدواج وطلاق و چه دفاتر اســناد 
رســمی بتوانند به عنوان داور تخصصی باشند. 
حکم داور هم مثل هم قاضی لازم الاجراســت و 
الزاما هم نباید ســردفتر و دفتریار خودشان داور 
باشند می توانند توافق کنند و نفر ثالث را به عنوان 
داور تعیین کنند البته داوری که پروانه تخصصی 
داوری را داشته باشد. خندانی گفت: سردفتران در 

حوزه قراردادها می توانند داوری کنند.

مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی شهر تهران از 
ورود ۵۰۰ اتوبوس جدید به ناوگان تا پایان ســال 
خبر داد. مهدی علیزاده در گفت وگو با ایســنا، در 
مورد آخرین وضعیت ورود اتوبوس های جدید به 
ناوگان حمل و نقل عمومی تهران گفت: از ابتدای 
مدیریت دوره ششم شهری تاکنون ۱۰۵۰ دستگاه 

اتوبوس نوسازی شده است.
وی در مورد سرانجام تولید اتوبوس های داخلی و 
ورود آنها به ناوگان با بیان اینکه تاکنون ۵۰۰ دستگاه 
اتوبوس تولید داخل تحویل شهرداری تهران شده 
که در ناوگان فعال هستند، اظهار کرد: طبق وعده 
تولیدکنندگان داخلی اتوبوس تا پایان سال از محل 
قرارداد ۲۵۰۰ دستگاه اتوبوس داخلی، ۵۰۰ دستگاه 

اتوبوس دیگر تحویل می دهند و تا پایان شهریورماه 
ســال آینده نیز تمام اتوبوس های باقی مانده نیز 

تحویل شهرداری تهران خواهد شد.
مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی شهر تهران با 
بیان اینکه شــرکت های خودروساز داخلی متحد 
شدند که تا پایان شهریورماه ســال آینده ۱۵۰۰ 
دســتگاه اتوبوس تولید داخل تحویل شهرداری 
تهران دهند، گفت: قرارداد شهرداری تهران ۲۵۰۰ 
دستگاه اتوبوس بود که بر این اساس۱۰۰۰ دستگاه 
تا پایان ســال و ۱۵۰۰دستگاه اتوبوس باقی مانده 
نیز تا شهریورماه سال آینده تحویل داده می شود 
و اگر بدقولی نکنند، بر اساس زمانبدی وارد ناوگان 

می شود.

علیزاده با بیان اینکه ۱۱۰ دســتگاه اتوبوس برقی 
چینی نیز پیش بینی می شود که نهایتا تا پایان مهر 
ماه وارد کشور شوند، تصریح کرد: اتوبوس های برقی 

در خطوط عادی فعالیت خواهند داشت.
وی همچنین درباره کمبود راننده اتوبوس با توجه به 
ورود اتوبوس های جدید داخلی و خارجی در تهران، 
گفت: قطعا کمبود راننده اتوبوس داریم؛ اما فرآیند 
دریافت اخذ گواهینامه پایه یک طولانی اســت و 
غریب ۶ الی ۸ ماه زمان می برد تا رانندگان بتوانند 
گواهینامه پایه یک اخذ کنند که طی هماهنگی با 
پلیس راهور و مرکز صدور گواهینامه و با استفاده از 
ظرفیت واحد آموزش شرکت واحد اتوبوسرانی، قول 

دادند که این زمان را به حداقل برسانند.

معاون رییس جمهور در امور زنان و خانواده با بیان 
اینکه حدود ۹۸ درصد کودکان باسواد هستند گفت: 
هیچ گونه تبعیض قانونی در حوزه تحصیل نداریم و 
حق تحصیل برای تمام کودکان اعم از دختر و پسر 

فراهم است.
زهرا بهروز آذر در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه 
در حوزه آمــوزش و پرورش و تحصیل به واســطه 
قانون اساســی، هیچ گونه تبعیض قانونی در حوزه 
تحصیل نداریم گفــت: حق تحصیل بــرای تمام 

کودکان دختر و پسر فراهم است. وی با بیان اینکه 
آمار خوبی از نظر میزان تحصیل داریم افزود: حدود 
۹۸ درصد کودکان باســواد هستند. معاون رییس 
جمهور در امور زنان و خانواده با بیان اینکه فاصله 
سطح تحصیلات در شــهرها و روستاها حدود ۱۰ 
درصد اســت ادامه داد: دختران به تعداد پســران 
درس می خوانند؛ در دانشگاه ها نیز ورودی دختران 
افزایش پیدا یافته است و بیش از ۶۰ درصد پذیرفته 
شدگان دانشــگاه ها دختران هســتند. بهروزآذر 

با بیان اینکه آنچه به عنوان »تبعیض جنســیتی 
در نظام آموزشــی« یاد می شــود، واقعی نیست و 
در ایران شاهد آن نیســتیم گفت: تلاش می شود 
نابرابری هایی را کــه به دلیل عدم دسترســی به 
آموزش باکیفیت و آموزش رایگان در برخی مناطق 
محروم و روستاهایدورافتاده وجود دارد را کاهش 
دهیم. وی اظهار کرد: برای ورود دختران بازمانده 
از تحصیل به چرخه تحصیــل تلاش می کنیم تا از 

آموزش رایگان و باکیفیت برخوردار شوند.

سردفتران پروانه تخصصی داوری می گیرندوضعیت پرداخت معوقات پرستاران 

ورود ۵۰۰ اتوبوس نو داخلی تا پایان سال

فاصله ۱۰ درصدی سطح تحصیلات در شهرها و روستاها
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در نیمه اول امسال انجام شد

تخلیه وبارگیری ۱۱۵ 
میلیون تن کالا در بنادر

رشد ۴۱۳ درصدی 
سهامداران فعال بورس 

رشد صادرات 
محصولات کشاورزی 

سالیانه یک  میلیون  مسکن 
در کشور احداث می شود

معاون مســکن وزیــر راه و شهرســازی از 
تکمیل و تحویل ۳۷۰ هزار واحد مســکن 
تا پایان سال ۱۴۰۴ به متقاضیان خبر داد. 
مسعود بیات منش معاون مسکن وزیر راه و 
شهرســازی در »برنامه میز اقتصاد« شبکه 
خبر گفت: در بحث مسکن از لحاظ قیمت 
و میزان برخورداری مردم در خرید مسکن 
وضعیت خوبی نداریم البته از ســال ۹۸ که 
طرح ملی مسکن و نهضت ملی مسکن کلید 

خورد اقداماتی خوبی صورت گرفت.
او گفت: قرار بر این شد سالیانه یک  میلیون  
مسکن در کشــور احداث کنیم که در این 
بین سیاست و طرح های جدیدی اتخاذ شد 
که یکی از آن ها سامانه  ثبت نام مسکن  ملی 
بود که در حال حاضر یک میلیون ۸۰۰ هزار 
واجد شرایط در این سامانه ثبت نام کرده اند. 

او افزود: همچنین از سال...
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هیاهو برای 
آینده مبهم همستر

صنعت با مشکلات جدی مواجه است

کاهش نرخ مالیات فعالیت های تولیدی
صفحه۳

صفحه۳

تکمیل  3۷۰ هزار مسکن  ملی  تا ۱۴۰۴
تأمین   مسکن   دهک های  کمتر   برخوردار   اولویت   دارد

درباره اینکه آیا کاربران از ربات "همســتر کوین" 
به درآمدزایی رســیده اند، بررسی ها نشان می دهد 
تعدادی از صرافی ها در جهان در این باره لیســت 
شده اند، اگرچه ارزش درآمد حاصله ناچیز بوده اما این 
کوین همچنان در حال مبادله شدن است ولی اینکه 
این بازی تا چه زمانی ادامه، توجیه و مفهوم داشته 
باشد، موضوعی است که در آینده مشخص خواهد 
شد. به گزارش ایسنا، اوایل تابستان سال جاری بود 
که نوع جدیدی از رمز ارز به نام همستر کوین توانست 
در کشورهای مختلف از جمله ایران توجه کاربران 
بسیاری را به خود جلب کند. این بازی به این صورت 
بود که در قالب یک ربات در دسترس بود و بازیکنان 
باید با کلیک بر روی یک ســکه درون بازی مقدار 
بیشتری توکن جمع می کردند. در همان زمان اما و 
اگرهای بسیاری درباره آینده این بازی وجود داشت 
تا اینکه با گذشت چند ماه به نظر می رسد اوضاع برای 
بازی تلگرامی همستر خیلی خوب پیش نرفته و این 
سوال مطرح می شود که آیا زمان مرگ آن فرا رسیده 
است؟ در این راستا مصطفی امیری- دبیر انجمن فین 
تک و عضو هیأت مدیره سازمان نظام صنفی رایانه ای 
استان تهران- در گفت وگو با ایسنا، درباره آینده این 
نوع رمزارزها اظهار کرد: واقعیت این اســت که این 
گونه موارد بازی بیش نیستند و توجه و پیچیده در 
نظر گرفتن آن اشتباه محض است. وی افزود: امروزه 
درحال مشاهده اشکالی از بازی ها هستیم که به ازای 
فعالیت های کاربر، در پلتفرمشان توکن می سازند 
که به مراتب بیشتر از قبل هم خواهد شد و مسئله 
پیچیده و متفاوتی نیســت چراکه این نوع ادبیات 
در گذشته هم وجود داشته اســت؛ بنابراین برای 
موضوعات این چنینی گذشته ای در رابطه با خلق 
ارز وجود ندارد. امیری در ادامه صحبت هایش درباره 
درآمد از همستر کوین تصریح کرد: باید به این نکته 
توجه شود که جنس ماجرا از نوع سرگرمی است و 

چندین سال قبل هم چنین... 

»سال جهش توليد با مشاركت مردم«

 )) تجدید فراخوان مناقصه عمومي یک مرحله اي 
شــهرداري بم در نظــر دارد مناقصه عمومي بهســازي رفیــوژ  بلوار صاحب الزمــان    را از طریق ســامانه 
تدارکات الکترونیکــي دولت برگزار نماید ،کلیه مراحــل برگزاري مناقصه از دریافت اســناد مناقصه تا ارائه 
 پیشــنهاد مناقصه گران و بازگشــایي پاکت ها از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکي دولت)ستاد(

به آدرس : www.setadiran.ir  انجام  خواهد شد و لازم است  مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي،مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت 
گواهي امضاي الکترونیکي را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند .

-  برآورد اجراي کار مبلغ ۹۵.۷۲۶.۳۱۴.۰۷۳ ریال بر اساس فهرست بهاي واحد پایه رشته ابنیه سال ۱۴۰۳ مي باشد.
- مدت اجراي پروژه ۸  ماه شمسي مي باشد.

-  ارائه ضمانت نامه بانکي به میزان ۴.۸۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال  در وجه شهرداري بم به عنوان سپرده شرکت در مناقصه الزامي مي باشد .
- شهرداري در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار است.

- سایر اطلاعات وجزئیات مربوط به مناقصه در اسناد مندرج است  .
-  تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ ۱۴۰۳/۰۷/۰۷ مي باشد .

- مهلت زماني دریافت اسناد مناقصه از سایت:ساعت ۱۹:۰۰ مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۱۲
- مهلت زماني ارائه پیشنهاد:ساعت ۱۹:۰۰ مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۲۲
- زمان بازگشایي پاکت ها :ساعت ۰۹:۰۰ مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۲۴

-  محل تحویل پاکات الف ، دبیرخانه حراست شهرداري بم مي باشد . 
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت هاي الف:آدرس بم بلوار شهید رجایي سایت 

اداري – شهرداري بم دبیر خانه  حراست  –تلفن:۰۳۴-۴۴۳۴۵۲۱۴
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :مرکز تماس ۴۱۹۳۴-۰۲۱ دفتر ثبت نام :۸۵۱۹۳۷۶۸-۸۸۹۶۹۷۳۷

شهرداری بم         
شناسه آگهی ۱۷۹۴۲۱۵                                                                                        

نوبت اول



اقتصاد2
ایران

بنزین ســوپر در جایگاه های 
عرضه سوخت عرض شد

ســخنگوی صنف جایگاه داران سوخت کشور 
گفت: بنزین سوپر به صورت محدود در برخی 

جایگاه های تهران عرضه شد.
رضا نواز، سخنگوی صنف جایگاه داران سوخت 
کشور از عرضه بنزین سوپر در برخی جایگاه های 
عرضه سوخت تهران خبر داد و اظهار کرد: عرضه 
بنزین سوپر محدود بوده، اما طی چند روز اخیر 

مجدد شروع شده است.
وی ادامه داد: هرچه میــزان مصرف بنزین در 
کشور کاهش یابد، این امکان برای پالایشگاه ها 
فراهم می شود که به تولید بنزین سوپر بپردازند.

سخنگوی صنف جایگاه داران خاطرنشان کرد: 
جایگاه های سوخت پیوســته به صورت روزانه 
درخواست ارسال بنزین سوپر دارند، اما کاهش 
شدید تولید این نوع از بنزین موجب شده است 
که در اکثر روز ها جایگاه ها بدون بنزین ســوپر 

باشند.

افزایش ۶۱ درصدی ترانزیت جاده ای
مدیرکل دفتر ترانزیت و حمل ونقل بین المللی 
سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای گفت: با 
تداوم رایزنی ها و تسهیل امور، ترانزیت جاده ای 
در شش ماهه نخست ســال جاری ۶۱ درصد 

افزایش یافت.
به گزارش ایسنا، جواد هدایتی از روند افزایشی 
ترانزیت جاده ای از قلمرو کشور در شش ماهه 
سال جاری در تداوم تسهیل امور، توسعه ظرفیت 
لجستیکی و دیپلماســی موفق با کشورهای 
همســایه خبر داد و گفت: ترانزیــت جاده ای 
 در شش ماهه نخست ســال جاری ۶۱ درصد

 افزایش یافت.
هدایتی افزود: در شش ماهه سال جاری بیش از 
۴۰۴ هزار دستگاه ناوگان ایرانی و خارجی حامل 
۹.۳ میلیون تن کالا از قلمرو کشور ترانزیت شده 
است که نسبت به دوره مشابه سال قبل رشد ۶۱ 
درصدی دارد و تناژ ترانزیت کالا در شش ماهه 
امسال برابر با میزان کالای ترانزیت شده جاده ای 

از قلمرو کشور در کل سال ۱۴۰۱ است.
وی خاطرنشــان کرد: این در حالی است که در 
مدت مشابه سال گذشــته ۵.۷۸ میلیون تن 
کالا از طریق حمل ونقل جاده ای از قلمرو کشور 

ترانزیت شده است.

تولید ســالانه ۱۰ میلیون تن 
محصولات گلخانه ای 

وزیر جهاد کشــاورزی گفت: بر اساس برنامه 
هفتم توســعه مکلف هســتیم ســالانه برای 
۳۵۰ هزار هکتار از اراضی کشــاورزی سیستم 
آبیــاری هوشــمند را اجــرا و ۱۰ میلیون تن 
محصولات گلخانه ای تولیــد کنیم. به گزارش 
مهر، هفتمین نمایشگاه بین المللی کشاورزی 
آیفارم با حضور وزیر جهاد کشاورزی و جمعی 
 از معاونت های وی در محل نمایشــگاه آفتاب

 افتتاح شد.
غلامرضا نوری قزلجه در مراسم افتتاحیه آیفارم 
با اشــاره به دغدغه های تولیدکنندگان حوزه 
کشــاورزی، در بحث بازار، گفت: در کشــور از 
بالاترین مقام تا سایر رده ها تاکید بر تأمین امنیت 
غذایی دارند. وی افزود: سیستم نوین آبیاری و 
کشت های متراکم در سطح وسیع از نیازمندی 
این بخش بوده زیرا منابع آبی کشــور محدود 

است.
نوری قزلجه ادامه داد: بر اســاس برنامه هفتم 
توسعه مکلف هستیم ســالانه برای ۳۵۰ هزار 
هکتار از اراضی کشــاورزی سیســتم آبیاری 
هوشمند را اجرا کنیم ؛ به اضافه تولید ۱۰ میلیون 
تن محصولات گلخانه ای کــه در برنامه هفتم 

تعریف شده است.
وی تصریح کرد: تولید پایدار و توسعه عمودی 
که یکی از اهداف دیگر بخش کشاورزی است 
نیاز دارد از تولیدات داخلی به شــکل گسترده 

استفاده شود.
نوری قزلجه به تولیدکننــدگان توصیه کرد: 
هزینه تمام شده را باید به حداقل برسانید تا توان 
رقابت به وجود آید؛ به ویژه در سیستم آبیاری، 
ساخت گلخانه ای این هزینه ها باید کاهش یابد 

تا مشتریان بیشتری داشته باشید.
وزیر جهاد کشــاورزی با اشــاره بــه صادرات 
عنوان کرد: ارتباطات تجاری بین المللی قطعاً 
یکی از راه های توســعه تولید است. وزارتخانه 
هم تــلاش می کنــد تا بــرای تکنولــوژی و 
محصولات فناوری تولیــد داخل بازار خارجی 
 فراهــم کنیم تا همســایگان از ایــن ظرفیت

 بهره مند شوند.

خبر

در جلسه هم اندیشی مجمع 
کارآفرینان ایران با حضور 
تعــدادی از کارآفرینــان، 
رییس و برخــی از اعضای 
کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس شورای اســلامی، اعلام شــد که صنعت با 

مشکلات جدی مواجه است.
به گــزارش خبرگزاری تســنیم به نقــل از مجمع 
کارآفرینان ایران؛ ســید مهدی نیازی مشاور عالی 
مجمع کارآفرینان ایران در ابتدای جلسه پنج موضوع 
اصلی نظیر پیشنهادات مرتبط با برنامه هفتم توسعه، 
پیشــنهادات مرتبط با بودجه ۱۴۰۴، پیشنهادات 
مرتبط بــا قانون زدایی)حذف قوانین زائد و دســت 
و پاگیر(، ســاز و کار نظارت بر اجرای قانون و ثبات 
مدیریتی و سیاستی در وزارت صمت را محور اصلی 
رایزنی مجمع کارآفرینان با اعضای کمیسیون صنایع 

و معادن مجلس شورای اسلامی بیان کرد.
وی با بیان اینکــه مهمترین چالــش دهه پیش رو 
موضوع نرخ منفی تشکیل سرمایه  و فرسوده شدن 
زیرساخت های واحدهای تولیدی است، بیان کرد: 
همه این موارد در نهایت منجر به افزایش قیمت تمام 
شــده، کاهش بهره وری، فاصله گرفتن از فناوری و 
کاهش رقابت پذیری در بازارهای داخلی و بین المللی 
شده است. نیازی با اشــاره به اینکه فرآیند تدوین و 
تصویب برنامه هفته توسعه دو سال زمان برد، افزود: 
اهداف سنگینی در برنامه هفتم تکلیف شده است، لذا 
دولت و مجلس باید به اتفاق هم بسترهای اجرای آن 

را فراهم کنند.

برنامه هفتم توسعه مهمترین بستر پشتیبانی 
از بخش خصوصی و واحدهای بزرگ است

مشــاور عالی مجمع کارآفرینان ایــران اضافه کرد: 
برنامه هفتم توســعه مهمترین بســتر پشتیبانی از 
بخش خصوصی و واحدهای بزرگ اســت، لذا نیاز 
است بودجه مورد نیاز در این خصوص در بودجه سال 

جاری لحاظ شود.
وی تاکید کرد: بسترسازی برای تامین زیرساخت های 
مورد نیاز )به ویژه آب، انرژی، شبکه و ناوگان حمل 
و نقل داخلــی و خارجــی(، تعیین مشــوق برای 
ســرمایه گذاری به ویژه معافیت های مالیاتی برای 
توسعه، بازسازی و نوســازی و کاهش نرخ مالیات بر 
درآمد برای فعالیت های تولیدی و مولد، تامین مالی 
ارزی و ریالی برای سرمایه گذاری و تسهیل تجارت 
خارجی به ویژه تســهیل تامین مواد اولیه و ماشین 
آلات و تسهیل صادرات از اقدامات مورد نیاز دولت به 

منظور تامین نیازهای بخش خصوصی است.
نیازی با اشاره به وجود برخی قوانین زائد و دست و پاگیر 
در کشور تاکید کرد: برخی قوانین در کشور مانند قانون 
هوای پاک، قانون جدید بانک مرکزی) حذف بخش تولید 
از شورای پول و اعتبار (، قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، 
قانون تعطیلی آخر هفته و قانون تسهیل فضای کسب و 
کار نیاز به اصلاح دارند چراکه با رویکرد سیاســت های 

کلی نظام برنامه هفتم توسعه همخوانی ندارد.
وی در ادامه با بیان اینکه با وجــود ازدیاد قوانین در 
کشور ما برای برخی موضوعات مهم کشور هیچ قانونی 
نداریم، گفت: متاسفانه هنوز در کشور نسبت به بزرگ 
شدن اقتصاد و فعالین اقتصادی نگاه منفی وجود دارد 
و اکثر قوانین ما مانند ذینفع واحد، تعدد مجوزهای 

سرمایه گذاری و خرد شــدن منابع سرمایه گذاری، 
توزیع تکلیفی منابع به صورت غیرهدفمند و … روح 

جلوگیری از بزرگ شدن دارد.

آسیب به فعالان اقتصادی در پی تغییرات 
مکرر سیاستی و مدیریتی در وزارت صمت

مشاور عالی مجمع کارآفرینان ایران با تاکید بر اینکه 
تغییرات مکرر سیاستی و مدیریتی در وزارت صمت 
پس از سال ۱۳۹۶ آسیب جدی به فعالین اقتصادی 
زده است، خاطر نشان کرد: کمیسیون صنایع، کمیته 
یا کمیته های تخصصی نظارتی برای قوانین خاص و 
موضوعات خاص باید با حضور دستگاه های اجرایی 
و نماینــدگان بخش خصوصــی و فعالین اقتصادی 
تشکیل جلسه داده و نسبت به رفع مشکلات موجود 

اقدامات لازم را انجام دهند.
رضا علیزاده رییس کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی نیز در ادامه این جلسه ضمن تشکر از 
حسن نیت و فعالیت مستمر کارآفرینان و تلاشگران 
حوزه صنعت و تولید گفت: شما پیشرانان اقتصادی 
باوجود موانع بیشمار در حوزه تولید پای کار ایستاده 

اید و ما همواره قدردان شما هستیم.
وی با بیان اینکه کشور ما نیازمند بنگاه های اقتصادی 
بزرگ است، افزود: ما یقین داریم که مشکلات کشور 
توسط شما پیشرانان قابل حل است، لذا کمیسیون ما 

نیازمند شما پیشران ها است.

بســیاری از قوانین موجود سبب بروز 
مشکلات فراوان در حوزه اقتصاد شده است

نماینده مردم ورزقان در مجلس شــورای اسلامی با 
اشاره به اینکه ما با تصویب قوانین بیش از حد ، موازی 
و متغایر مخالفیم، اظهار داشــت: بسیاری از قوانین 
موجود نه تنها منجر به تسهیل گری نشده بلکه سبب 

بروز مشکلات فراوان در حوزه اقتصاد شده است.
رییس کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به فرسوده شــدن زیرساخت های 
کشــور گفت: ما امروز به علت مکانیزه نکردن و عدم 
اســتانداردهای لازم، بیش از ۵۰ کارگر ماهر خود را 
در حادثه معدن طبس از دســت دادیم. این نماینده 
مجلس با اشــاره به اینکه کشــور ما در حوزه تامین 
زیرساخت های مورد نیاز و نوســازی از کشورهایی 
نظیر ترکیه و چین عقب مانده اســت، ادامه داد: ما 
امروز بیش از ۵۷ درصد ذغال سنگ مورد نیاز خود را 

از سایر کشورها وارد میکنیم درصورتی که خودمان 
برای هزاران ســال مصرف، ذغال ســنگ در انبارها 

ذخیره داریم.
شهباز حســنپور بیگلری عضو کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس درپی برخــی از اظهارات کارآفرینان 
گفت: باید با هدف رفع چالــش های موجود کمیته 
ای تحت عنوان جهش تولید و رونق کسب و کار ذیل 
کمیته صنعت ایجاد شود تا موضوعات مربوطه بررسی 

و مسائل موجود حل و فصل شود.
در ادامه این جلســه، علی حدادی عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه یکی از وظایف 
اصلی ما پس از قانونگــذاری مراقبت از آیین نامه ها 
و عدم انحراف آن اســت، گفت: این روزها صنعت با 
مشکلات جدی در زیر ساخت ها و کمبود انرژی های 

نظیر آب، برق و گاز رو به رو است.
وی با اشــاره به اینکه توســعه صنایع ما ) نوسازی و 
با سازی( اکنون با موانع و مشــکلات جدی رو به رو 
اســت، افزود: این روزها تولید کنندگان ما در بخش 
ارز و ریال با مشــکل مواجه اند، لذا مــا و دولت باید 
به بخش خصوصی که همــان حکمرانی مردم پایه 
است، اطمینان و باور داشــته باشیم و در جهت رفع 
مشکلات آنان اقدام کنیم. این نماینده مجلس با بیان 
اینکه طبق فرمایشات رهبر معظم انقلاب باید اقدام به 
موقع را سرلوحه کار خود قرار دهیم، گفت: ما به عنوان 
نمایندگان مجلس باید رصد کامل نسبت به بودجه 

سنواتی کشور داشته باشیم.

سود بخش تولید تک رقمی شده است
مسعود سزاوار نایب رئیس هیات مدیره گروه صنعتی 
گلرنگ در این جلســه با بیان اینکه وقت آن رسیده 
است که در کشور یک گام به جلو برداشته شود، بیان 
کرد: امروز بخش خصوصی عزم خود را جمع کرده که 

درکنار مجلس و دولت قرار بگیرد.
وی با بیان اینکه متاسفانه این روزها سود بخش تولید 
تک رقمی شده است، گفت: سال هاست در کشور توان 
نوسازی صنایع به علت تورم وجود ندارد. این روزها ما 
در حوزه تکنولوژی و نیروی کار عقب مانده و نیازمند 

عزم ملی هستیم.
سزاوار با طرح این پرســش که آیا ابزار برنامه هفتم 
توسعه فراهم شده است یا خیر، تاکید کرد: متاسفانه 
امروز منابع مالی در اختیار صنایــع قرار نمی گیرد 
و بانک ها همکاری لازم را انجام نــداده و به صورت 

انقباضی عمل می کننــد. لذا اگر خواســتار تداوم 
اشتغال، رشد پایدار و جهش تولید هستیم باید ابزار 

آن را فراهم کنیم.
نایب رئیس هیات مدیره گروه صنعتی گلرنگ با اشاره 
به اینکه بخش خصوصی رها شده و صرفا از آن یک 
طرفه انتظار داریم، افزود: ما چرا نمیتوانیم مشکلات 
موجود در حوزه ارز را حل کنیم. اکنون بیش از سه 
برابر کشــور ظرفیت صادرات داریم اما شرایط برای 

صادرات فراهم نیست.
وی خطاب به نمایندگان مجلــس مطرح کرد: ما به 
عنوان فعالین بخش خصوصی درخواست داریم تا در 
تدوین و نظارت قوانین صحیح عمل شود. در حقیقت 
نمایندگان مجلس باید در زمان تدوین قوانین عوارض 

آن را بررسی و پیش بینی کنند.

دولت به بزرگترین بنــگاه دار اقتصادی 
تبدیل شده است

محمدرضا رجالی رئیس هیئت مدیره گروه تولیدی 
صنعتی ظریف مصور با اشاره به موضوع مداخله دولت 
ها در بازار و تاثیر آن بر اقتصاد کشــور در این جلسه 
گفت: دولت ها در کشورهای توسعه یافته خود را داور 
مسابقه اقتصاد می دانند و رویکردشان ایجاد بازارهای 
مختلف و برقراری رقابت سالم در آن ها است اما در 
کشور ما دولت ها مختلف با مداخله مستقیم در بازار 
عملا به بزرگترین بنگاه دار اقتصادی تبدیل شده اند 
و حتی برای ســود بخش خصوصی و قیمت فروش 

محصولاتشان تعیین و تکلیف می کنند.
وی در ادامه افزود: بزک کردن ظاهر نابسامان اقتصاد 
از طریق مداخله مخرب دولت در قیمت ها، کاهش 
ســرمایه گذاری اقتصادی و کاهش قــدرت خرید 
دســتمزد مردم در اثر پایین نگه داشتن دستوری 
قیمت هــا، نابودی تولیــد، اخذ مالیــات تورمی از 
فقیرترین اقشــار جامعه، افزایش شــکاف طبقاتی، 
دخالت دولت در جزئی تریــن تصمیم گیری های 
اقتصادی، برهم خــوردن تعادل بــازار و نارضایتی 
مردم همگــی از تبعات و نتایجــه مداخله دولت در 

اقتصاد است.
رئیس هیئت مدیره گروه تولیدی صنعتی ظریف بیان 
کرد: دولت می تواند با ایجاد راهکارهایی نظیر واریز 
عواید فروش نفت و گاز به صندوق منابع ملی، فروش 
نفت و گاز در یک بورس داخلی، آزادسازی قیمت ها، 
جلوگیری از ایجاد رانت در شــرکت های خصولتی، 
حذف شرکت های غیر مولد و غیر سودده و واگذاری 
تعیین قیمت ها به بازارهای رقابتی سالم وضع موجود 

را اصلاح کند.

سایه شوم رکود بر کشور طی 6 ماه آینده
در ادامه این جلسه ســعید منزوی زاده مدیر عامل 
شرکت قالی سلیمان اظهار داشت: اگر تا ۶ ماه آینده 
فکری اساسی صورت نگیرد کسادی و رکود بر کشور 
حاکم می شود. وی با اشــاره به مشکلات موجود در 
حوزه بانکی مطرح کرد: مجلس و دولت در حوزه بانک 
به کمک تولیدکنندگان بیاید. این روزها بانک ها به 
تولیدکنندگان تسهیلات نمی دهد مگر با سودهای 

نجومی ۴۰ درصد!
وی با تاکید بر اینکه قوانین دســت و پاگیر برای ما 
مشکل ســاز اســت، گفت: مجلس و بانک مرکزی 
وضعیت سیســتم تســهیلات را بهبود ببخشند تا 
 روند نوســازی و بازسازی زیرســاخت ها با مشکل 

مواجه نشود.

صنعت با مشکلات جدی مواجه است

کاهش نرخ مالیات فعالیت های تولیدی

رشد ۴۱۳ درصدی سهامداران 
فعال بورس 

تعداد کل کدهای ســهامداری حقیقی صادر 
شــده در بازار ســرمایه ۶۰ میلیون و تعداد 
کدهــای معاملاتی فعــال ۳۹.۵ میلیون کد 

برآورد شده است.
به گزارش تســنیم، گزارش مرکــز تحقیق 
و توســعه بورس اوراق بهادار تهران نشــان 
می دهد؛ تعداد ســهامداران فعــال در بازار 
سرمایه، در طول ۶ سال گذشته، یعنی در بازه 
زمانی سال ۱۳۹۷ تا دی ماه ۱۴۰2، به میزان 

۴۱۳ درصد افزایش یافته است.
تعداد کل کدهای ســهامداری صادر شــده 
در بــازار ســرمایه در پایان ســال ۱۴۰2 به 
حــدود ۶۰ میلیون رســیده اســت. در این 
میان، تعــداد کدهای معاملاتی اشــخاص 
حقیقــی فعــال در بــازار ســرمایه، در بازه 
زمانــی یــاد شــده، از حــدود۷.۷ میلیون 
نفــر بــه ۳۹.۵میلیون نفر رســیده اســت. 
همچنین، تعداد کدهای غیــر فعال در دی 
 ماه ســال ۱۴۰2 معــادل 2۰.۳ میلیون نفر 

بوده است.

رشد صادرات محصولات کشاورزی 
گمرک جمهوری اســلامی ایران اعلام کرد: 
صادرات محصولات کشاورزی در نیمه نخست 
امسال با 2۶ درصد افزایش به رقم یک میلیارد 

و ۷۰۰ میلیون دلار رسید.
بــه گــزارش گمــرک جمهوری اســلامی 
ایران، میــزان وزنی محصولات کشــاورزی 
صادراتی در مدت یاد شــده ســه میلیون و 
2۰۰ هزار تــن بوده که نســبت بــه مدت 
 مشابه ســال قبل 2۰ درصد افزایش داشته

 است.
این گــزارش در خصــوص عمده ترین اقلام 
صادراتی محصــولات کشــاورزی در نیمه 
ابتدایی امســال می افزاید: انواع پسته با ۳۷۴ 
میلیون دلار، انــواع گوجه فرنگــی با 2۰۷ 
میلیــون دلار، هندوانــه ۱2۸ میلیون دلار، 
ســیب ۱۱۴ میلیون دلار و انواع خرما با ۷۸ 
میلیــون دلار، پنج قلم نخســت محصولات 

کشاورزی صادراتی بودند.
بر اســاس این گزارش، از مجمــوع صادرات 
محصولات کشاورزی در ۶ ماهه امسال، ۹۰۱ 
میلیون دلار به پنج محصول انواع پسته، انواع 
گوجه فرنگی، هندوانه، ســیب و انواع خرما 

اختصاص یافت.
بر اساس اعلام »محمد رضوانی فر« رئیس کل 
گمرک ایران، در ۶ ماهه ســال جاری میزان 
تجارت بدون نفت ایران با ۱۵ کشور همسایه، 
۵۰ میلیون تن و به ارزش ۳2 میلیارد و ۶۰۰ 

میلیون دلار بوده است.
کشورهای امارات متحده عربی، ترکیه، عراق، 
پاکستان و فدراســیون روسیه عمده  شرکای 
تجاری ایران در بین کشــورهای همسایه به 

شمار می روند.

فروش ۲۱ هزار میلیارد تومان 
شمش طلا 

تالار معاملات طلای مرکز مبادله، با برگزاری 
۱۸ حراج حضوری در تابستان امسال، شاهد 
معامله ۴۵۹۳ کیلوگرم) ۴.۵ تن( شــمش به 
ارزش بیش از 2۱ هزار میلیــارد تومان بوده 

است.
به گزارش تسنیم، آمار معاملات شمش طلای 
مرکز مبادله ایران در تابستان، نشان از رشد 
2۸ درصدی حجم معاملات این کالا نسبت به 

بهار امسال دارد.
تالار معاملات طلای این مرکــز، با برگزاری 
۱۸ حراج حضوری در تابستان امسال، شاهد 
معامله ۴۵۹۳ کیلوگرم) ۴.۵ تن( شــمش به 
ارزش بیش از 2۱ هزار میلیــارد تومان بوده 

است.
گفتنی است، ۱۸ حراج نیز در فصل بهار برگزار 
شد که نتیجه آن  فروش ۳۵۷۴ کیلوگرم)۳.۵ 
تن( شــمش به ارزش بیش از ۱۶ هزار میلیار 
تومان بوده است. شــمش های معامله شده 
در تالار معامــلات مرکز مبادلــه ایران، یک 
 کیلوگرمی و بــا حداقل عیــار  ۹۹۵ در هزار

 است.
برهمین اساس، طی ۵۳ حراج شمش طلای 
مرکز مبادله ایران، ۱۰ هزار و 2۸۹ کیلوگرم 
شــمش مورد دادو ســتد قرار گرفت که در 
نتیجه آن نزدیک بــه ۴۶ هزار میلیارد تومان 
ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصاد کشور 

وارد شد.

خبر
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مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شــهری ایران از 
شروع نوسازی ۳۰۹ هزار و ۵۰۹ واحد مسکونی 
در بافت های فرسوده کشور از ابتدای شروع قانون 

جهش تولید مسکن تاکنون خبر داد.
به گزارش تسنیم به نقل از شــرکت بازآفرینی 
شهری ایران، پانزدهمین جلسه شورای نوسازی 
مسکن این شرکت با حضور شهرداران و مدیران 
کل راه و شهرسازی استان ها به صورت وبیناری 
برگزار شــد. محمد آیینی، مدیرعامل شــرکت 
بازآفرینی شــهری ایران، در این جلسه از آغاز 
نوســازی ۳۰۹ هزار و ۵۰۹ واحد مســکونی در 
بافت های فرسوده کشــور از زمان اجرای قانون 

جهش تولید مسکن خبر داد.
آیینی در ادامه اشــاره کرد که ایــن واحدها در 
محدوده های هدف بازآفرینی شهری کل کشور، 
توسط مردم و با استفاده از مشوق های مختلف 
اداری، مالی و شهرسازی در حال ساخت است. 
وی افزود: اســتان های تهران، خراسان رضوی، 
اصفهان، مازندران و آذربایجان شرقی به ترتیب 

بیشترین میزان نوسازی مسکن را دارند.
دبیر ســتاد ملی بازآفرینی شهری پایدار با بیان 
اینکــه بزرگترین نیاز کشــور در حــال حاضر 
امیدآفرینی اســت، گفت: محدوده های هدف 
بازآفرینی شهری در اســتان ها نیاز به بازنگری 
دارد. برخی محلات که بیش از ۵۰ درصد نوسازی 
شده اند باید از بافت خارج شوند، زیرا این محلات 
روند نوسازی را طی کرده اند و محلات ناپایدارتر 
باید جایگزین آن ها شــوند. بنابراین، بازنگری 

دقیق محدوده محلات هدف ضروری است.

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران ادامه 
داد: براساس برنامه هفتم توســعه، باید تا پایان 
این برنامه 2۰ درصد از سطح بافت های فرسوده 
و ناکارآمد کشور کاهش یابد. این بدان معناست 
که باید هر ســال ۷ هزار هکتار از ســطح بافت 
فرسوده کشور کاسته شود؛ بنابراین، این موضوع 
باید در برنامه ریزی های سالانه گنجانده و تدابیر 

عملیاتی برای آن اتخاذ شود.
آیینی همچنین شــاخص مهم دیگر در برنامه 
هفتم توسعه را ساخت ســالانه ۱۰۰ هزار واحد 
مسکونی در بافت های ناکارآمد برشمرد و گفت: 
در این زمینه نیز باید برنامه ریزی های لازم انجام 

و سهم استان ها مشخص شود.
در این جلسه، منصور اســتادی، مدیرکل دفتر 
ســتاد ملی بازآفرینی شــهری پایدار شــرکت 
بازآفرینی شــهری ایران، گزارشــی از وضعیت 
بارگذاری اطلاعات نوســازی مسکن در سامانه 
ستاد ملی بازآفرینی شهری ارائه کرد و گفت: از 
ابتدای سال جاری، ساخت ۵۳ هزار و ۹۷۳ واحد 
در محلات هدف بازآفرینی شهری در سامانه ثبت 
شده است و استان های تهران، اصفهان، خراسان 
رضوی، آذربایجان غربی و آذربایجان شرقی به 

ترتیب پنج استان برتر در این زمینه هستند.
وی افزود: در هفته گذشته نیز هزار و ۴۳۳ واحد 
در سامانه بارگذاری شده است. لازم به ذکر است 
که ۷۳۸ شهر مصوب داریم که از این تعداد، ۴۱۱ 
شــهر و به عبارتی ۵۶ درصد شــهرها اطلاعات 
پروانه های صادره را در ســامانه ثبت می کنند. 

انتظار داریم این عدد به بالای ۷۰ درصد برسد.

رئیس هیئت مدیره انجمن CNG گفت: اکنون 
ظرفیتی که می تواند به جایگاه ها اضافه شــود 
2۰ میلیون متر مکعب در روز است که می تواند 
مشکل ناترازی بنزین را حل کرده و ما را به صادر 

کننده تبدیل کند.
محســن جوهری رئیس هیئت مدیره انجمن 
CNG در گفت و گو با مهر با اشاره به اینکه سی 
ان جی نه تنهــا ناترازی بنزیــن را حل می کند 
بلکه ما را به صادر کننده بنزین تبدیل می کند، 
گفت: اکنون ظرفیتی که می تواند به جایگاه ها 
اضافه شود 2۰ میلیون متر مکعب در روز است 
که معادل 2۰ میلیون لیتر بنزین می شــود و در 
صورتی که از این ظرفیت استفاده کنیم نه تنها 
ناترازی بنزین از بین می رود بلکه کشــوری به 
صادر کننده تبدیل می شویم. وی ادامه داد: در 
حال حاضر 2 هزار و ۵۰۰ جایگاه سی ان جی در 
کشور جود دارد که این جایگاه ها توان حداقل ۴۵ 
میلیون متر مکعب سی ان جی را در روز دارند و 
که به دلیل عدم تقاضا تقریباً نیمی از این ظرفیت 

مورد استفاده قرار می گیرد
جوهری خاطر نشان کرد: متأسفانه با وجود اینکه 
با کمبود تقاضا مواجه هســتیم مهمترین دلیل 
آن عدم حمایت دولت برای افزایش تقاضا هم در 
رابطه با تولید کارخانه ای و هم در رابطه با تولید 

غیر کارخانه بوده است.
رئیس هیئت مدیره انجمن CNG افزود: با وجود 
آنکه قوانین و دستور العمل هایی در این زمینه 
وجود داشته اســت و خودرو ســازان را موظف 
کرده بودنــد درصد معینی از تولیــدات خود را 

به خودروهای دوگانه ســوز اختصاص دهند اما 
شاهد بد عهدی آنها بوده ایم و سال ۹۸ مصوبه ای 
ابلاغ شد که یک و نیم میلیون خودرو با حمایت 
دولت با اســتفاده از ماده ۱2 قانــون رفع موانع 
تولید به صورت رایگان دوگانه سوز شوند که به 
دلیل مشکلات موجود تقریباً با شکست مواجه 
شد و نزدیک به ۳۰۰_۴۰۰ هزار دستگاه از این 
طریق دوگانه سوز شــدند. وی با اشاره به اینکه 
ابزار قیمتی می تواند در افزایش مصرف سی ان 
جی مثمر ثمر باشد، خاطر نشان کرد: متأسفانه 
در سال های قبل صنعت سی ان جی حمایت های 
دولتی را هم نداشته است زیرا در دنیا برای حمایت 
از خودروهــای برقی تســهیلاتی در نظر گرفته 
می شــود به طوری که یکســری از اتوبان ها که 
می خواهند عبور کنند عوارض دریافت نمی کنند

جوهری ادامه داد: باید برای دارندگان خودروهای 
دوگانه ســوز عوارض جاده ای رایگان شــود و 
طرح های ایــن چنین باشــد و حمایت هایی از 
طریق بیمه و معاینه فنی صورت بگیرد حتی از 

طریق دولت پوشش هزینه ای دهد.
رئیس هیئت مدیره انجمــن CNG در خاتمه 
خاطر نشان کرد: چند سالی است که کارشناسان 
انرژی می گویند ســریع ترین و بهترین راه برای 
از بین بردن ناترازی بنزین جایگزینی ســی ان 
جی اســت اگرچه دنیا به ســمت خودروهای 
برقی می رود ولی به برنامه بلند مدت دارد بدون 
سرمایه گذاری می توان تا ۴۵ میلیون متر مکعب 
 معادل ۴۵ میلیــون لیتر بنزین ســی ان جی

 تولید کنیم.

سی ان جی  سریعترین راه برای حل  ناترازی بنزیننوسازی ۳۰۹ هزار واحد فرسوده 

گروه اقتصاد ایران وجهان
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مدیرکل بندری سازمان بنادر گفت: میزان تخلیه 
و بارگیری کالا در بنادر کشور طی نیمه اول سال 

به بیش از ۱۱۴ میلیون تن رسید.
 یکی از مهم ترین فعالیت های بنادر کشور طی 
سال های گذشته که در قالب توسعه اقتصاد  دریا 
محور در دســتور کار قرار گرفت افزایش تخلیه 
و بارگیری کالاها به ویژه کالاهای اساســی بوده 
است. بررسی ها حاکی از آن است که همزمان با 
توسعه زیرساخت ها و تکمیل خدمات زیربنایی و 
روبنایی در بنادر کشور میزان تخلیه و بارگیری 
کالا های اساسی و همچنین کالا های نفتی و غیر 
نفتی رشد بسیار زیادی داشته و شاهد افزایش 

حجم جابه جایی کالا ها در این بخش هستیم.
طبق اعلام صفایی مدیرعامل ســازمان بنادر و 
دریانوردی همزمان با تکمیل زیرســاخت ها و 
افزایــش جرثقیل هــای دروازه ای و کانتینر در 
بنادر کشور به ویژه بندر شــهید رجایی و بندر 
امام خمینی میزان تخلیه و بارگیری کالا ها رشد 
چشمگیری داشته است. براساس این گزارش در 
شرایط کنونی بخش عمده ای از کالا های اساسی 
در کشور از طریق بنادر کشور تخلیه وبارگیری 
می شود که در این بین از ابتدای سال با تمهیداتی 
که در نظر گرفته شــده ما شاهد رشد و تخلیه و 

بارگیری کالا های اساسی بوده ایم.
در همین زمینه عادل دریــس مدیرکل بندری 
سازمان بنادر و دریا نوردی با بیان اینکه  میزان 
تخلیه کالاهای نفتی طی شش ماهه اول امسال 
در بنادر مالکیتی و حاکمیتی ســازمان بنادر و 
دریانوردی، روند رو به رشدی داشته است گفت: 

میزان تخلیه و بارگیری کالا در نیمه اول ســال  
معادل ۱۳ میلیون و ۴۲۲ هزار و ۲۲۴ تن، میزان 
تخلیه کالاهای غیرنفتی معــادل ۲۵ میلیون و 
۲۹۱ هزار و ۳۴۲ تــن و مجموع تخلیه کالاهای 
نفتی و غیرنفتی معادل ۳۹ میلیون و ۳۷۶ هزار و 

۵۶۶ تن بوده است.
وی ادامه داد: همچنین میزان بارگیری کالاهای 
نفتی در بنادر مالکیتی و حاکمیتی سازمان بنادر 
و دریانوردی طی نیمسال اول، معادل ۳۸ میلیون 
و ۸۹۷ هزار و ۲۰۷ تن، میزان بارگیری کالاهای 
غیرنفتی ۳۶ میلیون و ۲۴۸ هــزار و ۵۶۷ تن و 
مجموع بارگیری کالاهای نفتی و غیرنفتی معادل 

۷۵ میلیون و ۱۴۵ هزار و ۷۷۵ تن بوده است.
 دریس با اشــاره به اینکه جمع تخلیه وبارگیری 
کالاهای نفتی طی شــش ماهه نخســت سال 
۱۴۰۳، معادل ۵۲ میلیــون و ۳۳۹ هزار و ۴۳۱ 
تن بوده اســت گفت: مجموع تخلیه وبارگیری 
کالاهای غیرنفتی ۶۲ میلیون و ۱۸۲ هزار و ۹۰۹ 
تن بــوده؛ همچنین مجمــوع تخلیه وبارگیری 
کالاهای نفتی و غیرنفتی در مدت مذکور معادل 

۱۱۴ میلیون و ۵۲۲ هزار و ۳۴۱ تن بوده است.
 وی در خصوص میزان تخلیه و بارگیری کالا در 
بنادر حاکمیتی کشور هم گفت: تخلیه وبارگیری 
صورت گرفته در بخش عملیــات کانتینری نیز 
طی شش ماهه امسال، معادل ۱ میلیون و ۵۴۴ 
هزار و TEU ۱۶۰ بود کــه در قیاس با عملیات 
کانتینری طی مدت مشــابه ســال گذشته که 
معادل ۱ میلیون و ۳۴۴ هزار و TEU ۲۳۶ بود، 

رشد ۱۵ درصدی را نشان می دهد.

صادرات آهن و فولاد کشــور در ۵ ماهه امسال 
نسبت به مدت مشابه پارسال، ۱۳ درصد معادل 
تقریبی ۶۰۰ هــزار تن به ارزش حــدود ۴۰۰ 
میلیون دلار کاهش داشــته اســت. به گزارش 
مهر، بررسی آمار صادرات پنج ماهه سال ۱۴۰۳ 
زنجیره فولاد کشــور را منتشــر کرد که بر این 
اســاس حجم صادرات آهن و فولاد کشور، ۱۳ 
درصد معادل تقریبی ۶۰۰ هزار تن به ارزش ۴۱۹ 

میلیون دلار کاهش داشته است.
بر اســاس ایــن آمار صــادرات تیرآهــن در ۵ 
ماهه ابتدایی امسال نســبت به ۵ ماهه ابتدای 
ســال گذشــته از نظر وزنی ۸ درصد افزایش و 
از نظر ارزشــی ۱۰ درصد افت داشــته اســت. 
بــه ایــن ترتیــب صــادرات این محصــول از 
۷۸.۱ هزار تن ســال گذشــته بــه ۶۱ هزار تن 
در ســال جاری اما در مقابل از نظر ارزشــی از 
 ۴۴.۱ میلیــون دلار بــه ۳۹.۸ میلیــون دلار 

رسیده است. 
همچنیــن صــادرات میلگــرد از ۹۹۰ هــزار 
تــن بــه ارزش ۵۱۰ میلیــون تــن در ۵ ماهه 
ســال ۱۴۰۲ به یک میلیــون و ۲۲۸ هزار تن 
به ارزش ۵۸۹ میلیــون دلار در ۵ ماهه ســال 
۱۴۰۳ رسیده که بیانگر رشــد ۲۴ درصدی در 
وزن و ۱۵ درصــدی در ارزش اســت. صادرات 
نبشی، ناودانی و ســایر مقاطع هم از نظر وزنی 
 ۲۵ درصد و از نظر ارزشــی ۵ درصــد افزایش 

یافته است. 
بنابراین صادرات کل مقاطــع طویل فولادی با 
رشد ۲۳ درصدی از یک میلیون و ۱۴۵ هزار تن 
در ۵ ماهه اول سال ۱۴۰۲ به یک میلیون و ۴۰۸ 
هزار تن در ۵ ماهه اول امسال افزایش یافته است. 
همچنین از نظر ارزشی نیز صادرات این محصول 
با افزایش ۱۳ درصــدی از ۵۸۹ میلیون دلار به 

۶۷۴ میلیون دلار رسیده است.

صادرات ورق گرم، ورق ســرد و ورق پوششدار 
هم در وزن هم در ارزش با کاهش مواجه شــده 
است؛ به گونه ای که از نظر ارزشی به ترتیب ۲۸.۷ 
درصد، ۴۳ درصد و ۲۴ درصــد و از نظر وزنی به 
ترتیب ۳۱ درصد، ۲۴ درصد و ۹ درصد با کاهش 

مواجه شده است.
بنابراین صادرات کل مقاطع تخت فولادی از ۱۹۵ 
هزار تن به ارزش ۱۲۹ میلیــون دلار در ۵ ماهه 
پارســال به ۱۴۱ هزار تن به ارزش ۹۴ میلیون 
دلار در ۵ ماهه امسال رسیده که بیانگر کاهش 

۲۸ درصدی است. 
در مجموع صــادرات کل محصــولات فولادی 
در ۵ ماهه نخست امســال یک میلیون و ۵۴۹ 
هزار تن بــه ارزش ۷۶۸ میلیــون دلار بوده که 
در مقایسه با ۵ ماهه نخســت پارسال به ترتیب 
رشــد ۱۶ درصد و ۶ درصد را ثبت کرده است. 
صادرات بیلت و بلوم و اســلب نیــز در ۵ ماهه 
ابتدای امسال به ترتیب با کاهش ۹ و ۴۱ درصد 
در وزن و کاهش ۱۶ و ۴۴ درصد در ارزش مواجه 
شده است. در مجموع صادرات فولاد میانی از ۳ 
میلیون و ۹۶ هزار تن بــه ۲ میلیون و ۵۳۳ هزار 
تن رسیده که بیانگر کاهش ۱۸ درصدی است. 
از نظر ارزشــی نیز صادرات این محصول از یک 
میلیارد و ۵۷۱ میلیون دلار به یــک میلیارد و 
 ۱۹۶ میلیون دلار رسیده که کاهش ۲۴ درصدی 

را نشان می دهد.
صادرات آهن اســفنجی در ۵ ماهه اول امسال 
۵۰۸ هزار تن بــه ارزش ۱۲۶ میلیون دلار بود 
که نسبت به مدت مشــابه پارسال با کاهش ۳۱ 
درصدی در وزن و ۳۲ درصدی در ارزش مواجه 
شده است. صادرات گندله و کنسانتره سنگ آهن 
نیز از نظر ارزشی در این مدت به ترتیب با افزایش 
 ۴.۳ درصــدی و کاهش ۱۷ درصــدی مواجه

 بوده است.

عضو هیئــت مدیــره اتحادیــه واردکنندگان 
نهاده هــای دامــی گفت: بر اســاس آمــار در 
۴ ماهه نخســت امســال بیــش از ۶ میلیون 
و ۳۴۴ هزار تن نهاده دامی وارد شــده اســت. 
مهدی نهاونــدی، عضو هیئت مدیــره اتحادیه 
واردکنندگان نهاده های دامی گفت: بر اســاس 
آمار در ۴ ماهه نخســت امسال در مجموع بیش 
از ۶ میلیون و ۳۴۴ هزار تن نهاده دامی با ارزش 
بیش از ۲ میلیــارد و ۴۹۵ میلیــون دلار وارد 
شده که در مقایسه با ســال قبل از لحاظ وزنی 
 ۱۲ درصــد افزایش و ارزشــی ۷ درصد کاهش

 یافته است.
او با بیان اینکــه ذرت بالاترین ســهم واردات 
نهاده های دامی را داراســت، افزود: بر اســاس 
آمار از مجموع واردات نهــاده های دامی بیش 
از ۳ میلیــون و ۷۴۶ هــزار تن بــه ذرت، ۷۰۶ 
هزار و ۱۶۵ تن جــو، یک میلیــون و ۶۷ هزار 
 تن کنجاله ســویا و ۸۲۴ هــزار و ۵۷۲ تن دانه 

سویا اختصاص دارد.
نهاوندی بــا بیان اینکــه مشــکلی در ارتباط 
با تامین نهــاده دامی نداریم، گفــت: وضعیت 
تامین در ۶ ماهه نخست سال از ثبات و آرامش 
 بسیار خوبی برخوردار بوده و با توجه به کاهش 
 قیمــت های جهانــی و نظــم و شــفافیت در 
فرآیند هــای اجرایی مربوط بــه تامین به ویژه 

سیاســت های حاکم بر تخصیــص و تامین ارز 
به نظر می رســد با وجود تاخیــر چند ماهه در 
تامین ارز نهاده های وارداتی کشــور اما بخش 
خصوصی توانسته است با جریان مستمر تامین 
نهاده امنیت و آرامش نسبی برای تولیدکنندگان 

محصولات دامی را فراهم کند.
عضو هیئت مدیره اتحادیه واردکنندگان نهاده 
دامی ادامه داد: در حال حاضر از مهمترین عوامل 
وضع موجود مشارکت تشــکل های تخصصی 
تامین کننده نهاده در سیاست گذاری و تصمیم 
گیری های مرتبط بوده که هم زمان تعداد تامین 
کننده ها را نیز افزایش داده و شــرایط نســبتا 
رقابتی تری را در بازار نهاده ایجاد نموده اســت 
که امیدواریــم در دولت جدید بر پایه شــعارها 
و وعده های رئیس جمهور ایــن روند همکاری 

تقویت شود .
او با اشــاره به تاثیر افزایش تعرفه واردات نهاده 
های دامی بر بازار گفت: موضوع عوارض ابلاغی 
تحت عنوان از قلم افتاده به کالاهای اساســی ۴ 
ماه بعد از سال هم ابلاغ شــد که بدلیل ابهامات 
حقوقی متعدد اتحادیه از طریق مراجع قانونی و 
شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی پیگیر 
آن اســت چراکه این امر با سیاست های دولت 
 در صیانت از ســفره مردم در تعــارض و تضاد 

قرار دارد.

مدیرعامل شرکت شــهر فرودگاهی امام خمینی )ره( گفت: میزان 
پرواز های خارجی طی سه ماه گذشته از طریق فرودگاه امام خمینی 

)ره( رشد ۲۰ درصدی داشته است.
سعید چلندری، مدیرعامل شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( 
با بیان اینکه با تکمیل تمامی زیرســاخت ها خوشبختانه توانستیم 
میزان پرواز های خارجی خــود را افزایش دهیم؛ گفت: طبق آمار ها 
و بررســی های صورت گرفته میزان پرواز های خارجی در ســه ماه 

تعطیلات تابستانی رشد ۲۰ درصدی داشته اســت. وی ادامه داد: 
بیشترین پرواز های انجام شده مربوط به کشور ترکیه و شهر استانبول 
بوده اســت که طبق بررســی ها و آمار های ارائه شــده، بیشترین 
 میزان پرواز هــای خارجی از فــرودگاه امام خمینــی )ره( صورت 

گرفته است.
مدیرعامل شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( تاکید کرد: بعد 
از پرواز های ترکیه، بیشــترین پروازها در سه ماه گذشته به نجف و 

امارات انجام شده اســت. چلندری توضیح داد: در حال حاضر روند 
انجام پرواز های خارجی با توجه به برنامه ریزی صورت گرفته رشد 
داشته و خوشبختانه طی یک سال گذشته شــاهد رشد پرواز ها به 
کشــور های  همســایه بوده ایم. او اظهار کرد: در حال حاضر هیچ 
تغییری در روند پروازی رخ نداده و ما همچنان شاهد انجام پرواز ها 
 هم از طریق شرکت های هواپیمایی داخلی و هم از طریق ایرلاین های 

خارجی هستیم.

معاون مسکن وزیر راه و شهرســازی از تکمیل و تحویل ۳۷۰ هزار 
واحد مســکن تا پایان ســال ۱۴۰۴ به متقاضیان خبر داد. مسعود 
بیات منش معاون مســکن وزیــر راه و شهرســازی در »برنامه میز 
اقتصاد« شــبکه خبر گفت: در بحث مسکن از لحاظ قیمت و میزان 
برخورداری مردم در خرید مسکن وضعیت خوبی نداریم البته از سال 
۹۸ که طرح ملی مسکن و نهضت ملی مسکن کلید خورد اقداماتی 

خوبی صورت گرفت.
او گفت: قرار بر این شــد ســالیانه یک  میلیون  مســکن در کشور 
احداث کنیم که در این بین سیاســت و طرح هــای جدیدی اتخاذ 
شــد که یکی از آن ها سامانه  ثبت نام مســکن  ملی بود که در حال 
حاضر یک میلیون ۸۰۰ هزار واجد شــرایط در این سامانه ثبت نام 
کرده انــد. او افزود: همچنین از ســال ۹۹ تا امــروز ۲۰ هزار واحد 
 مسکن تولید و به مردم ارائه شده است و مابقی ۳۶۰ هزار واحد هم 

در حال ساخت است.
بیات منش بر شناسایی متقاضیان واقعی مسکن در طرح نهضت ملی 
مسکن تاکید و تصریح کرد: راهبرد ما باید شناسایی و تامین مسکن 

برای دهک های کمتر برخوردار جامعه باشد.
بیات منش اظهــار کرد: با توجه به قانون جهش تولید مســکن، در 
سنوات اخیر حرکت های خوبی در بحث تامین زمین انجام شد و در 
این زمینه شاهد الحاق حدود سه هزار هکتار زمین به محدوده شهرها 

بودیم که کار طراحی، طرح های تفکیکی و آماده سازی آن ها انجام 
شده است. در این سه هزار هکتار در حدود ۱۵۰ هزار واحد مسکونی 
می توان ساخت و با توجه به تامین زمین مناسب در استان ها فرآیند 
انتخاب سازنده و واگذاری زمین به متقاضیان بعد از مراحل حقوقی 

انجام خواهد شد.
به گفته معاون وزیر راه در امور مســکن، ۳۷۰ هزار واحد مسکن تا 
پایان ســال ۱۴۰۴ تکمیل و به متقاضیان تحویل داده خواهد شد. 
معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرســازی، با بیان اینکه 
موضوع تأمین مالی پروژه های مسکن از مشکلات اصلی طرح نهضت 
ملی مسکن است، گفت: راهبرد ما در کشور شناسایی و تأمین مسکن 
برای دهک های کمتر برخوردار جامعه اســت و باید متقاضیانی که 
تحت پوشش نهادهای حمایتی هستند از امتیازات خاصی برخوردار 

شوند.
او بیان کرد: ولی به طور کلی زیر ساخت طرح ملی مسکن که زیر نظر 
وزارت نیرو است باید انجام شــود به طوری که یک سوم هزینه های 
طرح های آب، برق و فاضلاب را خود وزارت راه و شهرســازی تقبل 
خواهد کرد، همچنین طرح ساخت مســکن دولت گذشته را هم با 

جدیت دنبال خواهیم کرد.
در ادامه یوســفی عضو کمســیون عمــران مجلس گفــت: باید 
سیاست های تشویقی برای خرید خانه برای افراد جامعه به خصوص 

کم درآمد مهیا شــود. یوســفی بیان کرد:در واقع اگر می خواهیم 
مشکل بیکاری و اشــتغال را حل کنیم، باید در پروژه های عمرانی 
و مسکن ســرمایه گذاری کنیم. با همین نگاه، منابع خرد مردم که 
بیش از دویست و هفتاد هزار میلیارد تومان است، جمع آوری شد تا 
با سرمایه گذاری در حوزه مسکن هم اشتغال ایجاد  و هم نیاز شش 
و نیم میلیون خانوار مستاجر حل  شــود که اگر این اتفاق نمی افتاد 
این پول ها وارد بازارهای دلالی می شــد و دوبــاره تورم را به جامعه 

برمی گرداند.
عضو کمسیون عمران مجلس با بیان این که هزینه مسکن، ۶۰ درصد 
سبد خانوار ایرانی را تشــکیل می دهد، اظهار کرد: ارتباط مسکن با 
سایر صنایع و بخش های مختلف اقتصادی موجب شده تا به عنوان 
اهرمی برای رشد اقتصادی و کاهش تورم در نظر گرفته شود. او گفت: 
در حال حاضر در کشــور ۶.۵ میلیون خانوار در کشور فاقد مسکن 
هســتند و ما به جد به دنبال خانه دار کردن مردم هســتیم مصوبه 
افزایش سرمایه بانک مسکن را پیگیری خواهیم کرد و در این خصوص 

از هیچ تلاشی فروگذار نخواهیم بود.
یوسفی بیان کرد: طراز نامه بانک ها تا دو نیم درصد برای بانک هایی 
که تسهیلات هدفمند ارائه می کنند لحاظ می شود  و اگر بانکی این 
تسهیلاتی از جمله وام مســکن را ارائه نکرد طرزنامه آن را کاهش 

می دهیم.

مدیرعامل اتحادیه سراسری تعاونی های کشاورزی دامداران ایران با بیان 
اینکه شیر خام همچنان به قیمت گذشته خریداری می شود اظهار کرد: این 
افزایش قیمت باید از ابتدای سال رخ می داد. دامداران ۶ ماه است که متضرر 
هستند. به گزارش ایسنا، شیر از جمله محصولاتی است که نقش مهمی در 
تامین کلسیم و سایر مواد مغذی مورد نیاز بدن دارد و نقش آن در سبد غذایی 
مردم مهم است، اما بر اساس آمار موجود، سرانه مصرف شیر در ایران نسبت 
به سایر کشورها کمتر است و این موضوع هم از عدم فرهنگسازی مناسب و 

هم از قیمت بالای آن سرچشمه می گیرد.
چندی پیش خبر افزایش ۲۰ درصدی قیمت شیر جریان ساز شد و نگرانی ها 
وانتقادات بسیار زیادی را به همراه داشت که این افزایش قیمت می تواند 
موجب کاهش سرانه مصرف شــیر و لبنیات و حذف این محصول از سبد 
غذایی مردم شود. اما از سویی دیگر نیز به دلیل افزایش هزینه های نگهداری 
و... تولیدکنندگان که برای تولید متضرر هستند، نه تنها نسبت به این افزایش 
قیمت نظر مثبتی دارند بلکه گله مند هستند که چرا این افزایش قیمت از 
ابتدای سال رخ نداد و حال نیز با وجود اعلام قیمت جدید چرا هنوز با قیمت 

گذشته خریداری می شود؟ نکته مهم این است که تعیین نرخ شیر خام به 
عنوان یکی از کالاهای اساسی گروه یک، در اختیار ستاد تنظیم بازار کشور 
است و »شورای قیمت گذاری کالاهای کشاورزی و دامی« به ریاست وزیر 
جهاد کشاورزی مسئولیت اعلان نرخ خرید تضمینی شیر خام را به عهده 
دارد اما کارخانه های لبنی تا امروز )با گذشت ۶ ماه از سال ۱۴۰۳( هیچگونه 
ابلاغیه ای در خصوص نرخ خرید تضمینی شــیر خام دریافت نکرده اند و 
دستگاه های ذیربط مصوبه ای در این زمینه ابلاغ نکرده اند و با وجود اینکه از 
ابتدای مهرماه باید با قیمت جدید به فروش می رسید هنوز با قیمت ۱۵ هزار 

تومان درب دامداری خریداری می شود.
در ادامه این مطلب با توجه به انتقادات وارده به افزایش قیمت شــیر خام، 
به نظر دامداران و اتحادیه سراسری تعاونی های کشاورزی دامداران ایران 
پرداخته شده است. مجتبی عالی - مدیرعامل اتحادیه سراسری تعاونی های 
کشــاورزی دامداران ایران درباره افزایش قیمت شیر اظهار کرد: افزایش 
قیمت شیر باید ابتدای سال رخ می داد که متاسفانه انجام نشد و حدود ۷ 
ماه است که دامدار در حال تحمل ضرر است و با فروش قیمت پایین متضرر 

می شود. وی با توجه به انتقادات وارد شده به مسئله افزایش قیمت شیر خام 
با توجه به کاهشی بودن قیمت نهاده ها از ابتدای سال نسبت به سال گذشته 
گفت: تنها قیمت نهاده به میزان افزایشی یا کاهشی شدن قیمت شیر چندان 
مربوط نیست و علاوه بر قیمت نهاده، هزینه کارگر، حاملان انرژی، حمل و 
نقل، داروها، هزینه نگهداری و ... تمام این موارد از ابتدای سال برای دامداران 
افزایش یافته است. برخی مسائل مطرح می شود که دامدار در حالی که با 
توجه به افزایش قیمت  تمام مسائل جانبی با ضرر تولید می کند و به فروش 

می رساند، دیگر انگیزه ای برای تولید ندارد.
مدیرعامل اتحادیه سراســری تعاونی های کشــاورزی دامداران ایران با 
بیان اینکه ۱۵ روز است که در خبرها اعلام می شود که قیمت جدید شیر 
اعلام شده، اما هنوز قیمت جدید ابلاغ نشده و با همان قیمت قدیم شیر از 
دامدار خریداری می شود اظهار کرد: چندین ماه است که واردات بی رویه 
گوشت انجام می شود و متاسفانه از آن جلوگیری نمی شود، در صورتی که 
ما می توانیم یک صادرکننده گوشت باشیم اما شرایط به گونه ای پیش رفته 

که به یک کشور واردکننده تبدیل شده ایم.

تزریق تســهیلات ســاخت 
مسکن به پروژه های نهضت 
ملی مســکن طی چند ماه 
آینده جدیدتریــن وعده ای 
بود که وزیر راه وشهرسازی از 
آن خبر داد. طی روزهای گذشته بالاخره سکوت وزیر 
راه وشهرسازی در خصوص بازار مسکن و تعیین و تکلیف 
پروژه های نهضت ملی مسکن شکسته شد و صحبت های 
لازم را در خصوص برنامه های وزارت راه وشهرســازی 

برای پروژه های نهضت ملی مسکن انجام داد .
نهضت ملی مســکن در دولت سیزدهم کلید خورد و با 
توجه به آنکه در قانون جهش تولید مسکن هم به ساخت 
و تکمیل واحدهای نهضت ملی مسکن تاکید شده بود 
بنابراین برنامه ریزی برای ثبت نام و ساخت این واحدها 

در شهرهای مختلف انجام شد.
وزیــر راه وشهرســازی در خصــوص آخرین وضعیت 
پروژه های نهضت ملی مسکن و متقاضیان گفت: اگرچه 

دولت عوض شــده اما به یک میلیون متقاضی که برای 
مسکن در سامانه وزارت راه و شهرسازی ثبت نام کرده اند 
و شرایط لازم را داشتند؛ تعهد داریم که برای آنها مسکن 
تهیه کنیم. وی ادامه داد: از این میزان ثبت نامی، ۷۵۰ 
هزار نفر مبالغــی را هم واریز کرده انــد. این تعهد به ما 
ارث رسیده و باید با جدیت آن را محقق کنیم. در بخش 
مسکن و تعهدی که به مردم داریم، شوخی نداریم و هیچ 
اهمالی در این خصوص پذیرفته نیست. با اشاره به اینکه 
در جلسه ای با رئیس کل بانک مرکزی موضوع تسهیلات 
مسکن را عنوان کرده اســت؛ گفت: خوشبختانه رقم 
خوبی برای تزریق منابع به بانک مسکن جهت پرداخت 
تسهیلات مسکن تعیین شده است که به زودی از سوی 

بانک مرکزی پرداخت خواهد شد.
وی ادامه داد: نمی توانیم با بودجه قطره چکانی سالانه به 
تعهداتمان در تولید مسکن پاسخگو باشیم و لازم است 

منابع مالی دیگر برای این منظور بیابیم.
عدم آماده سازی زمین های متقاضیان مسکن به  یکی 
از چالش هایی بود که وزیر راه و شهرسازی از آن یاد کرد 
گفت:  اراضی که قولش را به مردم داده ایم، آماده سازی 

نشده است، نمی  توانیم بگوییم این زمین شماست! این 
جواب در شان مردم نیست!

وی افزود: باید تلاش کنیم تا به ســرعت اراضی مذکور 
توسط سازمان ملی زمین و مسکن و همچنین ادارات کل 
راه و شهرسازی آماده سازی شود تا اراضی در شان مردم 
به آنها واگذار شود. گفتنی است با توجه به آنکه دولت  در 
این دوره توجه ویژه و به خصوص داشته است و تاکنون 
هم چندین نشست با بخش خصوصی برگزار کرده است 
بنابراین باید حتما برای تکمیل این پروژه ها برنامه ریزی 
لازم را انجام داد. در همین زمینه رهبر دبیر انجمن انبوه 
سازان مسکن تهران  با بیان اینکه دولت برای کنترل بازار 
مسکن و همچنین واحدهای نهضت ملی مسکن  باید به 
بخش خصوصی توجه کند گفت: برای آنکه  واحدهای 
نهضت ملی مسکن در کوتاه ترین زمان ممکن ساخته 
و به بهره برداری برسد باید از تکنولوژی و  فرصت های 

بخش خصوصی استفاده کرد.
وی ادامه داد:  بخش خصوصی همواره در کنار دولت بوده 
و تاکنون هم در بسیاری از پروژه ها ظرفیت های خود 
را نشان داده است بنابراین باید برای تکمیل پروژه های 

نهضت ملی دوباره به  این بخش توجه کند. گفتنی است 
دوباره برای آنکه بتوانیم این بازار را ســامان بخشیم و  
پروژه های نهضت ملی مسکن را به اتمام برسانیم  باید 
به بخش خصوصی اعتماد کــرد و این در گرو پرداخت 
تسهیلات ساخت مسکن است که وزیر راه وشهرسازی  

وعده آن را داده است.
نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران املاک تهران نیز گفت: 
در نیمه دوم سال ما شــاهد آرامش بیشتر بازار مسکن 
خواهیم بود که این امر در گرو سیاست های دولت است.

داود بیگی نژاد نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران املاک 
استان تهران در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی باشگاه 
خبرنگاران جوان با بیان اینکه در نیمه دوم ســال بازار 
مسکن به سمت آرامش حرکت خواهد کرد گفت: طبق 
آمارها و بررسی های انجام شده شاهد آن هستیم که بازار 
مسکن به سمت آرامش حرکت می کند و این تثبیت  
آرامش در بازار مسکن ناشــی از تداوم عرضه و تقاضا و 

همچنین در گرو بازارهای موازی خواهد بود.
وی ادامه داد: برای بازار مسکن باید صبر کنیم و ببینیم 
چه سیاست هایی در پیش خواهند گرفت که یکی از این 
سیاست ها تسهیلات است که باید به گونه ای باشد که 
انگیزه لازم و قدرت خرید ملک در بین متقاضیان مسکن 
افزایش یابد. بیگی نژاد اظهار کرد: رشد  قیمت مسکن  
را نسبت به سال گذشته داشــته ا یم که این روند رشد  
قیمتی به طور قطع در هر ماه نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته افزایشی خواهد بود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

نمی توانیم با بودجه قطره چکانی به تعهدات عمل کنیم

تزریق تسهیلات به پروژه های نهضت مسکن 

رشد ۲۰ درصدی پرواز های خارجی در تابستان

تخلیه و بارگیری کالا در بنادر به ۱۱۴ میلیون تن رسید

صادرات فولاد ۴۰۰ میلیون دلار کاهش یافت

واردات نهاده های دامی ۱۲ درصد افزایش یافت

تأمین مسکن دهک های کمتر برخوردار اولویت دارد

تکمیل ۳۷۰ هزار مسکن ملی تا ۱۴۰۴

قیمت شیر خام همچنان به نرخ گذشته است
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فناوری و 
اطلاعات

دانش بنیان ها یک محصول فناورانه ناباروری ساختند
مدیر عامل یک شرکت دانش بنیان از ساخت تراشه جداسازی اسپرم به منظور افزایش 
باروری در مردان خبر داد. مجید حســینی در گفتگو با مهر با اشــاره به ساخت تراشه 
جداسازی اســپرم درباره کاربرد آن توضیح داد و گفت: این محصول دانش بنیان برای 
ناباروری مردان کاربرد دارد. مدیرعامل این شرکت دانش بنیان درباره کارکرد این محصول 
فناورانه گفت: اسپرم های سالم از لحاظ حرکت، سرعت و کیفیت بالای فیلتر این محصول 

قرار می گیرد و سپس جنین شناس، اسپرم های سالم را با تخمک لقاح می دهد.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: تراشه جداسازی اسپرم به وسیله تابش اشعه گاما استریل 

شده و آزمون های اندوتوکسین، آزمون استریلیتی و آزمون جنین موش را گذرانده است.
حسینی با بیان این مطلب که ۵۰ درصد ناباروری مردان با همین روش افزایش یافته است، 
افزود: ساخت این محصول نیاز به هیچ گونه ماشین آلات صنعتی برای ساخت آن ندارد. 
وی با اعلام اینکه سالیانه ۱۰۰ هزار تراشه تولید می کنیم، تصریح کرد: در ۱۵ مرکز در کشور 
این محصول فناورانه در حال استفاده است و روز به روز درخواست ها در حال افزایش است.
حسینی ضمن بیان این مطلب که در این محصول از فناوری ریزسیال استفاده شده است، 
افزود: نخستین کشوری که موفق به ساخت این محصول شده، امریکا است و ایران دومین 
کشور سازنده این محصول به شمار می رود. مدیرعامل شرکت دانش بنیان راون سازه افزود: 
قیمت این محصول نسبت به نمونه امریکایی آن در ایران یک هجدهم است. قیمت خارجی 

این محصول ۳۰۰ دلار و در ایران یک میلیون تومان به فروش می رسد.

متا عضو پیمان هوش مصنوعی اروپا نمی شود
سخنگوی متا پلتفرمز اعلام کرد این شرکت به سرعت پیمان هوش مصنوعی اتحادیه اروپا 
)AI Pact( را امضا نمی کند. به گزارش مهر به نقل از رویترز، این پیمان یک اقدام موقت 

قبل از اجرایی شدن کامل قانون هوش مصنوعی منطقه)AI Act(است.
قانونگذاران اتحادیه اروپا در ماه می درباره این قانون به توافق رسیدند که نخستین قوانین 

ناظر بر توسعه و بکارگیری هوش مصنوعی در جهان به حساب می آید.
قانون هوش مصنوعی اروپا شرکت ها را ملزم به فراهم کردن خلاصه های دقیق از داده 
هایی می کند که برای آموزش مدل های این فناوری به کار می رود. ماه گذشته کمیسیون 
اتحادیه اروپا اعلام کرد بخش اعظم این قانون از ۲ آگوســت ۲۰۲۶ میلادی اجرایی می 
شود اما تا زمان اجرایی شدن آن شرکت های فناوری تشویق شده اند تا یک پیمان هوش 

مصنوعی اختیاری را برای اجرای تعهدات کلیدی ذکر شده در این قانون امضا کنند.
سخنگوی متا در این باره گفت: ما از قوانین هماهنگ شده اتحادیه اروپا استقبال می کنیم و 
هم اکنون روی پیروی از قانون هوش مصنوعی متمرکز هستیم. همچنین شرکت در مراحل 
بعدی پیمان هوش مصنوعی را امضا می کند. قانون هوش مصنوعی، پنجمین ستون قوانین 
اتحادیه اروپا است و در ارتباط با قانون بازارهای دیجیتال، قانون سرویس های دیجیتال، 

قانون نظارت بر داده و قانون داده ها عمل می کند.

مجلس باید برای نظارت بر اجرای حکمرانی قانونمند 
پروتکل تعیین کند

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس گفت: ما باید تهدیدها و فرصت ها در فضای مجازی را 
شناسایی کرده و بر اساس شرایط، پروتکل هایی برای نظارت بر اجرای حکمرانی قانونمند 
مشخص کنیم. سید محمد ســادات ابراهیمی نماینده مردم آبادان و عضو کمیسیون 
کشاورزی مجلس در گفت وگو با مهر، با اشاره به اهمیت اجرای حکمرانی قانونمند در فضای 
مجازی، بیان داشت: غوغای فضای مجازی و بمباران افکار عمومی توسط کاربران فضای 
مجازی یک موضوع قابل قبول برای آحاد مردم و مسئولان کشور است و همه می دانند که 
فضای مجازی متفاوت از هر پدیده ای تأثیرگذار است. وی ادامه داد: فضای مجازی در همه 
ابعاد جامعه اعم از سیاسی، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی تأثیرگذار است، بنابراین توجه 

به بخش فضای مجازی باید در اولویت برنامه ریزی های راهبردی مسئولان کشور باشد.
نماینده مردم آبادان در مجلس تصریح کرد: ما قطعا راهکار مقابله با سوءاستفاده کنندگان 
از فضای مجازی را دنبال می کنیم؛ باید از هر گونه خلاقیت و ابتکار در زمینه فضای مجازی 

و پدیده های آن که روز به روز ممکن است متفاوت با گذشته باشد، استقبال کرد.
سادات ابراهیمی اضافه کرد: بهتر است با پیشرفت فضای مجازی، ما این حوزه را بومی سازی 
کنیم و خطوط قرمز را در نظر بگیریم و این بخش را به جهت چند ابهام تحت الشعاع قرار 
ندهیم؛ ما باید تهدیدها و فرصت ها در فضای مجازی را شناسایی کرده و بر اساس شرایط، 

پروتکل هایی برای نظارت بر اجرای حکمرانی قانونمند مشخص کنیم.
وی ادامه داد: خوشبختانه درخت تنومند انقلاب اسلامی پس از چهل و اندی سال، همچنان 
قوی و مستحکم بوده و تحت تأثیر برخی از تهدیدات فرهنگی دشمن قرار نخواهد گرفت، 
منتهی نیاز داریم که یک برنامه  راهبردی مشخص و عملیاتی و منطبق با شرایط سنتی، 
بومی و فرهنگی ما هم ایجاد شود. سادات ابراهیمی افزود: کشورهای دیگر هم در این حوزه 
قوانین خاص خود را دارند و در واقع محدودیت هایی برای استفاده از فضای مجازی دارند، 
بنابراین امیدواریم با همکاری دولت و مجلس نگاه جدی و جدیدی در بهینه سازی فضای 

مجازی به دور از افراط و تفریط داشته باشیم.

همکاری ایران با چین و روسیه در حوزه میکروالکترونیک
دبیر ستاد نانو و میکرو، داد و ستد با کشورهای عضو بریکس در حوزه میکروالکترونیک را از 

برنامه های ستاد عنوان کرد و گفت: با کشورهای چین و روسیه تعاملاتی را شروع کردیم.
به گزارش مهر، دکتر عماد احمدوند در جشنواره نانو و رسانه که در کوشک باغ هنر برگزاری 
شد، اظهار کرد: یکی از ارکان توسعه فناوری نانو، رسانه ها هستند و نقش رسانه ها برای 
اجرای نوآوری کشور همانند هوا ضروری است. دبیر ستاد نانو و میکرو رصدگری و اتصال 
اجزای اکوسیستم نوآوری را از نقش های جدی رســانه ها عنوان کرد و گفت: نگاه ما به 

رسانه ها یک نگاه پروژه ای نیست، بلکه با رویکرد نقش مکمل با آنها همکاری داشتیم.
احمدوند با بیان این مطلب که در ستاد نانو رویکرد ما تجمیع همه اجزای نوآوری  است، 
افزود: تاکنون ما رسانه های رسمی را در رتبه بندی مدنظر قرار داده ایم و در حال حاضر در 

کنار آن شبکه های اجتماعی و رسانه های دانشجویی را نیز وارد این رتبه بندی کرده ایم.
وی رسانه ها را بستری برای رشد شرکت ها بیان کرد و گفت: در کنار فناوری نانو از سال قبل 
ماموریت میکروالکترونیک به این ستاد واگذار شد و ما برای وارد شدن به این حوزه مطالعاتی در 
خصوص نحوه ورود به این حوزه آغاز کردیم و متوجه شدیم که نحوه ورود ما به میکروالکترونیک 
همانند ورود کشور به نانو نیست، چرا که زمانی که نانو در کشور شروع شد، زیرساخت آن در 
کشــور موجود نبود، ولی در حوزه میکروالکترونیک توانمندی هایی وجود دارد، ضمن آنکه 
وابستگی در این حوزه نیز وجود دارد. دبیر ستاد نانو و میکرو با بیان اینکه نگاه ما به توسعه نانو 
نگاه زنجیره ای است، خاطر نشان کرد: ورود ما به حوزه میکروالکترونیک الزاما همانند توسعه نانو 

نیست و ایجاد زیر ساخت های این فناوری در گام نخست در دستور کار ما قرار دارد.
وی با اشــاره به اهمیت میکروالکترونیک در کشــورها اظهار کرد: حــوزه فناوری های 
میکروالکترونیک جدای از موضوعات اقتصادی، ابعاد امنیتی و راهبردی یافته است و هم 
اکنون آثار و پدیده های امنیتی آن را شاهدیم، به گونه ای که جنایات رژیم اشغالگر قدس 

از توانمندی های این حوزه بهره برده و ابزار ارتباطی را تبدیل به ابزار کشنده کرده است.
دبیر ستاد توسعه های فناوری نانو و میکرو ضمن اشاره به اینکه در حوزه میکروالکترونیک 
بازار داریم، ولی وابســتگی ما به خارج زیاد اســت اما در این زمینه تــلاش داریم تا زیر 
سیســتم های این حوزه را توســعه دهیم، گفت: برنامــه هایی برای توســعه فناوری 
میکروالکترونیک در دســتور کار داریم و اولین گام در این مسیر توسعه برداشت انرژی 
و حسگرها و اینترنت اشیاء است. احمدوند خاطرنشــان کرد: در حوزه برداشت انرژی از 
سال های قبل گام هایی برداشته شده بود و ایجاد فناوری در این حوزه اتفاق افتاده بود و 
امسال نیز در حوزه حسگرها برنامه های حمایتی را در دستور کار داریم تا تبدیل به توانمندی 
فنی در کشور شود. از سال ها پیش کارهایی برای توسعه فناوری باتری شروع شده بود اما 
تلاش داریم تا در این حوزه با وابستگی حداقلی به پیش برویم و در سال آینده بخشی از 

نیازهای کشور در حوزه باتری مرتفع شود.

اخبار

درباره اینکه آیا کاربران از ربات 
"همستر کوین" به درآمدزایی 
رسیده اند، بررســی ها نشان 
می دهد تعدادی از صرافی ها 
در جهان در این باره لیســت 
شده اند، اگرچه ارزش درآمد حاصله ناچیز بوده اما این 
کوین همچنان در حال مبادله شــدن است ولی اینکه 
این بازی تا چه زمانی ادامه، توجیه و مفهوم داشته باشد، 

موضوعی است که در آینده مشخص خواهد شد.
به گزارش ایســنا، اوایل تابستان ســال جاری بود که 
نوع جدیدی از رمز ارز به نام همســتر کوین توانست در 
کشورهای مختلف از جمله ایران توجه کاربران بسیاری 
را به خود جلب کند. این بــازی به این صورت بود که در 
قالب یک ربات در دسترس بود و بازیکنان باید با کلیک 
بر روی یک سکه درون بازی مقدار بیشتری توکن جمع 
می کردند. در همان زمان اما و اگرهای بســیاری درباره 
آینده این بازی وجود داشت تا اینکه با گذشت چند ماه 
به نظر می رسد اوضاع برای بازی تلگرامی همستر خیلی 
خوب پیش نرفته و این سوال مطرح می شود که آیا زمان 

مرگ آن فرا رسیده است؟
در این راســتا مصطفی امیری- دبیر انجمن فین تک و 
عضو هیأت مدیره سازمان نظام صنفی رایانه ای استان 

تهــران- در گفت وگو با ایســنا، درباره آینــده این نوع 
رمزارزها اظهار کرد: واقعیت این است که این گونه موارد 
بازی بیش نیستند و توجه و پیچیده در نظر گرفتن آن 

اشتباه محض است.
وی افزود: امروزه درحال مشاهده اشکالی از بازی ها هستیم 
که به ازای فعالیت های کاربر، در پلتفرمشان توکن می سازند 
که به مراتب بیشتر از قبل هم خواهد شد و مسئله پیچیده و 
متفاوتی نیست چراکه این نوع ادبیات در گذشته هم وجود 
داشته است؛ بنابراین برای موضوعات این چنینی گذشته ای 

در رابطه با خلق ارز وجود ندارد.
امیری در ادامه صحبت هایش درباره درآمد از همســتر 
کوین تصریح کرد: باید به این نکته توجه شود که جنس 
ماجرا از نوع سرگرمی است و چندین سال قبل هم چنین 
موضوعی در رابطه با گوگل اتفاق افتاد و به شدت باعث 
نصب گوگل مپ شد و جمعیت بســیاری را درگیر کرد 
اما درنهایت بهره برداری لازم که انجام شــد، عملا این 
بازی هم همانند سایر موارد کنار گذاشته شد. اما تفاوت 
همستر کوین این اســت که این بازی اکنون در حوزه 
بلاکچینی معنا و مفهوم پیدا کرده است؛ بنابراین اینکه 
بتوان گفت پروژه جدی یا خلق ارزشی انجام شده با نگاه 

به گذشته می توان درباره آن قیمت گذاری کرد.
دبیر کمیسیون فین تک و عضو نصر تهران درباره نحوه 
کسب درآمد از آن توســط کاربران و صحت آن تشریح 
کرد: در این زمینه تعدادی از صرافی ها در جهان لیست 
شده اند اگرچه ارزش آن ناچیز اســت اما این کوین در 

حال مبادله شدن است اما اینکه بازی تا چه زمانی ادامه، 
توجیح و مفهمومی داشته باشــد موضوعی است که در 

آینده مشخص می شود.
امیری با اشــاره به خطرات و آسیب های ورود به چنین 
پروژه هایی تصریح کرد: طبیعتــا چنین پروژه هایی که 
ابعاد میلیونی پیدا می کند، می تواند مسئله کلاه برداری 
در آن اتفاق بیفتد و در نتیجه موجی که به راه می افتد، 
رنگ و بوی کلاه برداری داشته باشد. بنابراین همانگونه 
که گفته شــد، هر پروژه ای کــه ابعــاد میلیونی پیدا 
می کند، مانند ثبت نام خودرو یا هــر پروژه دیگری که 

تحریک کننده نیاز بشر باشــد، مشخصا تعدادی قربانی 
خواهد داشت.

وی در پایان صحبت هایش توصیه کرد: وارد شدن به هر 
زمینه ای باید با حدی از آگاهی همراه باشد، در این زمینه 
هم اگر کاربران به چشم یک بازی به آن نگاه کنند، آگاهی 
معنای بزرگی ندارد اما مسئله مهم حفظ حریم خصوصی 
و اطلاعاتی است که در این میان  در حال رد و بدل شدن 
است. به صورت کلی اگر موضوع را در حد سرگرمی در 
نظر بگیریم، حدود احتیاط ها در مقایسه با سرمایه گذاری 

باید متفاوت باشد.  

کاربران از ربات »همستر کوین« به درآمدزایی رسیده اند؟
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واتس اپ سرگرم توســعه قابلیت جدیدی است که به 
کاربران اجازه می دهد پیام های ارسالی از شماره های 

ناشناس را مسدود کنند.
به گزارش ایســنا، این اپلیکیشــن پیام فوری، یکی از 
پیام رسان های پرکاربرد است اما هنگامی که کاربری به 
گروه های هرزنامه اضافه می شود یا با پیام های تبلیغاتی 
ناشناس مواجه می شوند، آزاردهنده می شود. حتی این 

خطر وجود دارد که دستگاه کاربر در معرض آلودگی به 
بدافزار یا تهدیدهای سایبری قرار بگیرد اما واتس اپ به 

زودی یک راه کار عرضه خواهد کرد.
وب سایت WABetaInfo گزارش کرده که این پیام رسان 
اکنون به روزرســانی امنیتی جدیدی را در دستگاه های 
اندروید عرضه کرده که به کاربران امکان می دهد پیام های 
ارسالی از حساب های ناشناس را مسدود کنند. گفته شده 

که این ویژگی در قسمت »تنظیمات«، بخش »پیشرفته« 
 )Privacy( »منــوی »حریم خصوصی  )Advanced(
قرار دارد و کافی است که گزینه »مسدود کردن پیام های 

حساب ناشناس«، فعال شود.
اغلب در واتس اپ پیش می آید که شماره ای را از فردی 
برای تماس با فرد دیگری دریافت می کنیم یا بالعکس. 
قابلیت جدید، هر پیامی را مســدود نمی کند اما علیه 

حساب هایی عمل می کند که تعداد بالایی پیام در مدت 
زمان کوتاهی ارسال می کنند. مسدودی حساب زمانی 

برطرف می شود که نرخ ارسال پیام آن عادی شود.
طبق گــزارش WABetaInfo، قابلیت »مســدود 
کردن پیام های حساب ناشناس«، اکنون برای برخی از 
تسترهای نسخه بتا موجود است و در هفته های آینده، 

برای کاربران بیشتری دسترس پذیر خواهد شد.

معاون علمی رییس جمهور گفت: اخیرا طی رایزنی با 
رئیس سازمان صداوسیما توافق کردیم که رسانه ملی 
تولیدات معاونت علمی که دارای اســتانداردهای این 

سازمان است را به صورت رایگان پخش کند.
به گزارش مهر به نقل از صندوق نوآوری و شــکوفایی، 
نشست مشترک معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان رئیس جمهور و رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی 
در محل صندوق نوآوری و شکوفایی برگزار شد و طی 
آن راهکارهای توســعه همکاری هــای دوجانبه مورد 

بررسی قرار گرفت.
در این نشست مشترک دکتر حســین افشین معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
دکتر محمدصادق خیاطیان رئیــس صندوق نوآوری 
و شــکوفایی، و جمعی از معاونان و مدیران صندوق و 
مشاوران معاون علمی ریاست جمهوری حضور داشتند.

در این نشســت دکتر حسین افشــین، معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری در ادامه با 
اعلام اینکه همصدایی و هماهنگی میان صندوق نوآوری 
و معاونت علمی برای توســعه اقتصاد دانش بنیان در 
کشور امری مهم و ضروری است، به بررسی گزارش های 
ارائه شده در این نشســت که مشتمل بر خدمات مالی 
ارائه شــده از ســوی صندوق نوآوری و شــکوفایی به 
شــرکت های دانش بنیان بود و توســط معاونان این 

صندوق تشریح شد، پرداخت.
افشین همچنین با اشاره به توافق اخیر معاونت علمی 

و سازمان صداوسیما برای پخش تولیدات این معاونت 
از ســیما گفت: اخیرا طی رایزنی با آقای جبلی رئیس 
سازمان صداوسیما توافق کردیم که رسانه ملی تولیدات 
معاونت علمی که دارای استانداردهای این سازمان است 
را به صورت رایگان پخش کند که این مسئله قطعا یک 
فرصت طلایی برای توسعه و ترویج اقتصاد دانش بنیانی 

در کشور است.
وی همچنین در ادامه درباره اهمیت موضوع پارک های 
انیمیشن و برنامه های پیش بینی شــده در این حوزه 
خاطرنشــان کرد: طبق برنامه هفتم پیشــرفت، باید 
پارک های انیمیشــن را دایر کنیم. اولیــن پارک را در 
اصفهان و دومــی را در تهران تاســیس خواهیم کرد. 
خوشــبختانه در این مســیر بازار این کار را هم تامین 
کردیم و با صداوسیما نیز توافق کردیم که این سازمان 
محصولات تولیدی این پارک در حوزه انیمیشن را بدون 

هیچگونه اعمال ممیزی خریداری کند.
در این نشست همچنین دکتر محمدصادق خیاطیان 
در سخنانی ضمن اظهار امیدواری نسبت به اینکه این 
دیدار، آغاز دوره جدید همکاری میان صندوق نوآوری و 
معاونت علمی باشد، عنوان کرد: صندوق نوآوری همواره 
با سیاست های معاونت علمی هماهنگ بوده که البته 

این رویه از گذشته هم وجود داشته است.
رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی با اشاره به اینکه 

مخاطبان اصلی این صندوق شرکت های دانش بنیانی 
هســتند برای دریافت خدمات مالی، تاییدیه معاونت 
علمی را دریافت کرده اند، تصریح کــرد: ارائه خدمات 
و تسهیلات به این شــرکت ها وظیفه عمومی صندوق 
نوآوری تلقی می شــود. امیدواریم بتوانیم در صندوق 
نوآوری به عنوان بازوی مالی دولت در زیست بوم فناوری 
کشور، چند برنامه ویژه را با همکاری معاونت علمی بر 

اساس اولویت ها و سیاست های دولت اجرایی کنیم.
خیاطیان در ادامه ابراز امیدواری کرد که این جلســه 
به همکاری، همفکری و کمک به رشد و ارتقاء اقتصاد 
دانش بنیان در کشور بیانجامد. در این نشست همچنین 
معاونان صندوق نوآوری و شــکوفایی به ارائه گزارشی 
از عملکرد ایــن صنــدوق در ارائه خدمــات مالی به 

شرکت های دانش بنیان پرداختند.
در این گزارش عنوان شــد کــه صندوق نــوآوری و 
شــکوفایی، مجموعــا ۹۳ خدمــت به شــرکت های 
دانش بنیان در چهار محور تســهیلات، ضمانت نامه، 
توانمندسازی و سرمایه گذاری ارائه داده است. برآوردها 
نشان دهنده رشــد چشمگیر شــاخص های فروش و 

اشتغال در شرکت های دانش بنیان است.
صندوق نوآوری تاکنون ۶۴۹۸۷ میلیارد تومان خدمات 
مالی را به فضای زیست بوم نوآوری کشور ارائه داده است. 
اگر بخواهیم به اثربخشی صندوق نوآوری و شکوفایی 

اشاره کنیم باید تسهیل قرارداد از طریق صدور ضمانت 
نامــه پیمان به مبلــغ ۸۳.۵۰۰ میلیــارد تومان برای 
شرکت های دانش بنیان، تاثیر در فروش محصولات و 
خدمات دانش بنیان به مبلغ ۲۴۱.۰۰۰ میلیارد تومان 
و توسعه محصول جدید تا ۲۳۰۰ محصول و راه اندازی و 

توسعه خط تولید تا ۹۶۴ خط تولید را نام ببریم.
این صندوق در ادامــه خدمات و تســهیلات مالی به 
شرکت های دانش بنیان ۷.۹۷۶ فقره تسهیلات بانکی، 
۶۳۷۵ فقره صدور ضمانتنامه، ۱۵۴۱ تسهیلات تکلیفی 
و ۱۴ فقره انتشار اوراق صکوک نوآوری ارائه داده است. 
همچنین جایگاه صندوق های پژوهش و فناوری در سال 
۱۳۹۷، ۲۹ صندوق با سرمایه ۷۸ میلیارد تومان بوده 
اســت در حالی که صندوق های پژوهش و فناوری در 
شهریور ۱۴۰۳، ۷۶ صندوق با سرمایه ۵.۵۸۷ میلیارد 

تومان تقویت شده است.
صندوق نوآوری و شکوفایی در راستای تحقق شعار سال 
۱۴۰۳ )جهش تولید با مشارکت مردم(، برنامه حمایتی 
تحت عنوان »جهش تولید دانش بنیان« را برنامه ریزی 
و تدارک دیده است. این برنامه در قالب ۸ بسته حمایتی 
با عناوین »جهش«، »کارآفرین«، »توانا«، »هزارفناور«، 
»ضامن«، »شکوفا«، »رویش« و »حامی« و با دو رویکرد 
مشــارکت مردم در جهش تولید دانش بنیان و توسعه 
شرکت های دانش بنیان از طریق تأمین مالی با مشارکت 
مردم و استفاده از سرمایه های خُرد مردمی برنامه ریزی 

شده است.

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت: در وزارت علوم ستادی 
تشکیل دادم و موظف کردم روش اجرای احکام برنامه هفتم 
توسعه را طراحی و زمان بندی کنند و تا پایان مهر سال ۱۴۰۳ 

برنامه عملیاتی خود را اعلام می کنیم.
به گزارش ایرنا، حسین سیمایی صراف در برنامه تلویزیونی 
با موضوع اولویت ها و برنامه های پیــش روی وزارت علوم 
در ابتدای ســخنان خود گفت که مراســم رســمی آغاز 
ســال تحصیلی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ هفته آینده و با بازگشــت 
رئیس جمهور از ســفر نیویورک در دانشــگاه تهران برگزار 
خواهد شد. وی همچنین اظهار داشــت: ترکیب خوبی در 
دولت چهاردهم داریم، رئیس جمهور و معاون اول از جامعه 
دانشگاهی هستند. وی ضمن تبریک سال جدید تحصیلی به 
نو دانشجویان گفت: با شروع مهر ماه خیزش علمی در کشور 
شروع می شود. بیش از سه میلیون دانشجو داریم که به علاوه 
اساتید و دانش آموزان در مجموع در ابتدای پاییز حدود ۲۱ 

میلیون نفر سال تحصیلی جدید را شروع می کنند.
وزیر علوم بیان کرد: امســال آغاز سال تحصیلی همزمان با 
شروع کار دولت جدید )چهاردهم( است، شعار دولت جدید 
وفاق ملی است و رئیس جمهور واقعا به این شعار اعتقاد دارد 
و امیدواریم این شعار را در سطح دانشگاه ها اجرایی کنیم. وی 
اظهار داشت: در اجلاس روسای دانشگاه ها گفتم مدیر باید 
بیشترین توافق را با جامعه دانشگاهی برقرار کند و مدیری که 

این کار را بکند شرط لازم را برای مدیریت دارد.
ســیمایی صراف درخصوص اجرای برنامه هفتم توســعه 
توضیح داد: در وزارت علــوم برنامه هفتم را مطالعه کردیم، 
مواد ۹۳ تا ۱۰۰ به وزارت علوم مربوط می شود و در آن برنامه 
ها و سیاست های خوبی پیش بینی شده است و بنده نیز در 

مجلس برنامه خود در زمینه تحقق برنامه را بیان کردم و در 
همین راستا ستادی تشکیل دادم و موظف کردم روش اجرای 

احکام را طراحی و زمان بندی کنند.
وی ادامه داد: ستادی که تشکیل دادم موظف است تا پایان 
مهر ماه برنامه عملیاتی خود را برای اجرای برنامه هفتم توسعه 
اعلام کند البته آن نیاز به بودجه جــدی دارد و تا جایی که 

ملزومات را تامین کنیم این برنامه را اجرایی می کنیم.
وزیر علوم درخصوص بودجه مورد نیــاز برای اجرای برنامه 
هفتم توسعه گفت: بخشی از احکام وابسته به بودجه نیست 
و وابسته به اراده ماست و برخی اعداد تامین مالی نیز که قابل 
توجه اســت برای تامین آن با مجلس گفت وگو می کنیم. 
سیمایی صراف گفت: میز اقتصاد آموزش عالی را در وزارتخانه 
تشکیل دادیم تا ببینیم چگونه می توانیم وابستگی خود را 
از بودجه کم کنیم. وزیر علوم درباره بودجه این وزارتخانه از 
بودجه سالیانه کشور توضیح داد: بودجه وزارت علوم از دولت 
است البته دانشگاه ها درآمدهای اختصاصی هم دارند و نسبت 
بودجه وزارت علوم به کل بودجه کشور و ۲.۸ درصد معادل ۵۲ 
همت است در حالیکه این بودجه در مقایسه با بودجه برخی 
دانشگاه های کشورهای توســعه یافته معادل بودجه یک 
دانشگاه است. بودجه وزارت علوم اکنون نسبت به بودجه در 
۱۰ سال قبل دو برابر کاهش یافته است البته مجلس شورای 
اسلامی در چند قانون بستر خوبی فراهم کرده است و درصدد 

هستیم بودجه پایدار داشته باشیم.
وی درباره تشکیل میز اقتصاد آموزش عالی در دانشگاه ها 
توضیح داد: دانشگاه ها می توانند به صورت مستقل این میز را 

داشته باشند و البته در دولت گذشته تشکیل سازمان توسعه 
سرمایه گذاری را پیشنهاد داد و باید دانشگاه های بزرگ به این 

سمت بروند و منابع اقتصاد دانشگاه ها ارتقا یابد.
سیمایی صراف با تاکید براینکه برخی دروس دانشگاه ها باید 
مهارت محور شوند، گفت:  فارغ التحصیلان دانشگاهی باید 
آموزش های خود را در بازار کار به کار ببرند و در این راســتا 
اکنون بورس صنعت را داریم که در دفترچه انتخاب رشته 
آمده اســت. وی ادامه داد: دانشــجویانی که بورس صنعت 
می شوند باید ۳۰ واحد آموزشی مرتبط با صنعت را بگذرانند و 

در حین تحصیل با صنعت مربوطه در ارتباط باشند.
وزیر علوم درخصوص همکاری دانشــگاه با صنعت گفت: 
دانشگاه برای رفع نیاز کشور اداره می شود و حداقل وظیفه 
اصلی آن تربیت نیروی انسانی متخصص است و آموزش عالی 
موظف است رشــته های که مورد نیاز کشور نیست را کنار 
بگذارد در همین راســتا واحد درسی  هوش مصنوعی را در 

دروس دانشگاهی گنجانده ایم. 
سیمایی صراف اظهارداشت: جایگاه کشور از نظر مرجعیت 
علمی نسبت به برخی کشورها پیشی گرفته اما رتبه ما در 
مجموع یک رتبه کاهش یافته است.  یک راه ارتقای مرجعیت 
علمی نمایه سازی نشریات اســت و اکنون در کشور ۱۶۰۰ 
نشریه علمی داریم و تنها ۱۰ درصد از این تعداد نمایه سازی 
می شود و در حال حاضر در وزارت علوم کارگاه های آموزشی 
برگزار می شود تا روش ثبت نشریات را آموزش دهد و براین 
اساس ۱۷۶ مجله نمایه سازی شده است و سه مجله از این 
تعداد در  یک ماه گذشته نمایه سازی شده است. وزیر علوم با 

بیان اینکه ایران در منطقه رتبه علمی خوبی دارد، افزود: اما 
از برخی کشورها که پیش از این از آنها پیشی داشتیم عقب 
افتادیم و این مشکل ناشی از این است که اهتمامی به نمایه 
سازی نشریات نداشتیم و بخشی از مشکل به نبود کمبود 
بودجه مربوط می شود و امیدوارم بتوانیم در چهار سال آینده 

۳۰۰ نشریه نمایه سازی کنیم.
سیمایی صراف با تاکید بر اینکه رشته هایی در دانشگاه داریم 
که باید بازبینی شود، ادامه داد: میان رشته ها در دنیا اهمیت 
یافته اند برای مثال امروزه حقوق از اقتصاد و علوم اجتماعی 
جدا نیست در بسیاری از رشته ها باید به سمت میان رشته ای 
و رشته جدید برویم و باید تا سال اینده پروژه های تعریف کنیم 
در گذشته نیز اقداماتی در خصوص رشته های جدید و انجام 
شده اســت و باید این فرایند ادامه یابد. وزیر علوم درباره راه 
اندازی سامانه های جدید در دولت گذشته گفت: سامانه های 
خوبی راه اندازی شده اما برخی خوب شناخته نشده اند و باید 

آنها را معرفی کنیم و باید این سامانه ها ارتقا یابد.
سیمایی صراف اظهارداشت: در خصوص مسکن اساتید جوان 
نیز که از عوامل مهاجرت است طبق قانون می توانیم از اراضی 
مازاد برای ساخت مسکن اســتفاده کنیم و ما هم دنبال آن 
هستیم از این زمین ها استفاده کنیم و به سمت مسکن سازی 

برای اساتید جوان می رویم. 
وزیر علوم درباره هماهنگی دانشگاه آزاد با وزارت علوم گفت: 
دانشگاه آزاد از محصول های خوب جمهوری اسلامی و ایده 
خوبی بود و نیاز داریم دانشگاه آزاد با سیاست های کلی نظام 
هماهنگ شود و وزارت علوم نظارت داشته باشد و در جلسه 
ای که با رئیس دانشگاه آزاد دارم در این زمینه صحبت و گلایه 

اساتید و دانشجویان را منتقل می کنیم.

خداحافظی کاربران واتس اپ با پیام های ناشناس ناخواسته

پخش رایگان تولیدات معاونت علمی در صدا و سیما

برنامه عملیاتی برنامه هفتم توسعه ارائه می شود
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کشاورزي

بحران آب هر روز داســتان تازه اي را 
براي بخش كشــاورزي رقم مي زند. 
همين چند ماه پيش بود كه اين بحران 
باعث ممنوعيت كشاورزي در استان 
كرمان شد. مدتي بعد از آن يك عضو 
كميســيون انرژي مجلس خبر مي دهد كه ۱۲ يا ۱۳ استان 
ديگر هم در صف ممنوع كردن فعاليت هاي كشاورزي به دليل 
بحران آب هستند. بحراني كه احتمالا در آينده بسيار نزديك 
باعث شود تا كشاورزي در استان اصفهان و برخي از استان هاي 
مركزي كشور هم ممنوع شــود اما چند روزي است كه بحث 
جديدي به گوش مي رســد و آن ممنوع شدن كشت برنج در 
برخي از استان هاي كشور اســت. وزارت جهادكشاورزي در 
بخشنامه اي، كشت برنج در ۱4 اســتان كشور را ممنوع اعلام 
كرد. اين تصميم اگرچه با هدف مديريت بهتر منابع آبي كشور 
و رعايت الگوي كشت اجرا مي شود اما با اما  و اگرهايي نيز همراه 
است. برنج بعد ازگندم يكي از اصلي ترين منابع غذايي ايرانيان 
است و البته متهم رديف اول هدررفت آب در كشور. محصولي 
استراتژيك كه طي ساليان گذشته بدون رعايت الگوي كشت 
براي رسيدن به خودكفايي در هرنقطه اي از كشور سردرآورد. 
حالا براي رفع بخشــي از دغدغه هاي آبي كشور و شروعي در 
رعايت الگوي كشت محصولات كشــاورزي با توجه به شرايط 
آب وهوايي هر منطقه، وزارت جهادكشاورزي بخشنامه اي صادر 

و در آن كشت برنج در ۱4 استان را ممنوع اعلام كرده است. 

   ممنوع و محدود كردن سطح كشت
به گفته عليزاده شــايق؛ دبير انجمن برنج ايران اين بخشنامه 
به همه ســازمان هاي كشاورزي اســتان هايي كه كشت برنج 
مي كنند ابلاغ شده است و البته به استان هاي مازندران، گيلان 
و گلستان نيز اعلام كرده اند كه سطح زيركشت را محدود كنند. 
دبير انجمن برنج با اشاره به اين موضوع كه از حدود يك ونيم 
ميليون تن برنج توليدي كشور بيش از نيمي از آن در سه استان 
شمالي و مابقي هم در ۱۳ استان ديگر كشت مي شود، مي گويد:  
متاسفانه به دليل تغيير شرايط اقليمي و بارش هاي كم و مبارزه 
با بحران كم آبي كه كشور با آن دست وپنجه نرم مي كند، كشت 
برنج در اين استان ها يا محدود يا ممنوع شده است. اما در اين 
بين عليزاده شايق نگران طرح خودكفايي كشور در توليد برنج 
است و معتقد است كه دولت بايد براســاس افزايش توليد در 

سطح برنامه ريزي كند و كشاورزان نيز بيش از اين توقع كشت 
نداشته باشند زيرا به زيركشت بردن بيش از حد مجاز نتيجه اي 

جز خشكسالي و سيل دربر ندارد. 

   مهار آب هاي سرگردان
به گفته دبير انجمن برنج خودكفايــي در توليد بايد از طريق 
افزايش عملكرد در واحد سطح و كاهش ضايعات صورت گيرد، 
نه اينكه سطح زيركشت را بدون درنظر گرفتن عواقب منفي آن 
افزايش دهيم. وي مشكل كم آبي را تاسف بار مي داند و مي گويد: 
اگر تامين آب به درستي صورت مي گرفت و آب هاي سرگرداني 
كه به دريا مي رود مهار مي شد، اكنون شاهد خسارات در مزارع 
برنج نبوديم. عليزاده در ادامه زيركشت رفتن بيش از حد مجاز 
را يكي از معضلات كشت برنج مي داند و مي گويد: سطح مجاز 
براي كشت برنج در كشــور بيش از 5۲0 تا 5۳0 هزار هكتار 
نمي تواند باشــد درحالي كه در حال حاضر 600 هزار هكتار 
كشت شده و اين امر مشــكلات كم آبي و خشك شدن اراضي 

شاليكاري را در پي داشته است. 

   حمايت از كشاورزان
عضو كميسيون كشــاورزي مجلس هم درباره مصوبه وزارت 
جهادكشــاورزي مبني بر ممنوعيت ۱4 استان از كشت برنج 
معتقد اســت جدا از وزارت صنعت كه به دليل واردات بي رويه 
برنج وزيــر آن كارت زرد گرفت، وزارت جهاد كشــاورزي هم 
بايد پاســخگوي اين واردات باشــد. به گفته سيدرضي نوري 
ممنوعيت كاشت برنج راه حل مقابله با كم آبي نيست و دولت 
بايد كشاورزان را حمايت كند و معيشت مردم را درنظر گيرد. 
اين نماينده مجلس در گفت وگو با مهر به اين موضوع اشــاره 
كرده است كه با اين ممنوعيت، كشت برنج فقط در استان هاي 
شمالي صورت خواهد گرفت و ما هم قبول داريم كه در شمال 
كشــور ظرفيت توليد به اندازه كافي وجود دارد اما در مقابل 
با اين ميزان برنج وارداتي كه هرســاله شاهد هستيم، كشاورز 
شمالي چه بايد كند؟ به گفته نوري بايد در مناطقي كه كشت 
برنج انجام مي شود با برنامه ريزي و مديريت صحيح مقدار برنج 

برداشتي را مديريت كنيم. 

   پرداخت خسارت
اما در اين بين دســتغيب، ديگر عضو كميســيون كشاورزي 

مجلس با ممنوعيت كشت برنج يا محدود كردن آن موافق است 
و بردن كشت برنج و ديگر محصولات پرمصرف آبي را به نقاطي 
كه سنخيت بيشــتري با آن محصول و شرايط آب و هواي اش 
دارد، تصميمي خوب و منطقي مي داند اما معتقد اســت بايد 
حواس مســئولان به جبران خســارتي كه از اين تغييرات به 

كشاورزان وارد مي شود، باشــد. به گفته اين نماينده مجلس 
كشت محصولات استراتژيك متناسب با شرايط آب وهوايي و 
اقليم منطقه تحت كشت كار بسيار ارزشمندي است كه وزارت 
جهاد كشاورزي بايد با برنامه ريزي دقيق به اين امر دست پيدا 
كند. وي با اشاره به اين موضوع كه فقط برنج جزو محصولات 

آب بر نيست، ادامه مي دهد: ذرت هم هست؛ ذرت 8 برابر گندم 
مصرف آب دارد كه البته لازم است براي اصلاح كشت چنين 
محصولاتي وضعيت معشيتي كشــاورزان را هم درنظر گرفت 
و بهتر است در گام اول خسارت ناشي از تغييركشت را هم به 

كشاورزان پرداخت كرد. 

»كسبوكار«ازراهکارجديدصرفهجوييآبگزارشميدهد

ممنوعيت کشت برنج در 14 استان

آلودگي محصولات كشــاورزي از جمله 
موضوعاتي است كه هر چند مدت يك 
بار بر سر زبان ها مي افتد و بعد از چندي 
به فراموشي سپرده مي شود. موضوعي 
كه تاكنون بارها و بارها تكرار شده اما هنوز 
ريشه كن نشده است. اخيرا استفاده گسترده از سموم، هورمون ها و 
مواد شيميايي در محصولات كشاورزي و غذايي در ايران حساسيت 
ســازمان هاي مختلف از جمله ســازمان حفاظت محيط زيست، 
وزارت كشاورزي، سازمان حفظ نباتات و ديگر ارگان هاي مرتبط را 
برانگيخته است. درحالي كه طبق برنامه پنجم توسعه، دولت ايران 
مكلف شده بود توليد محصولات كشاورزي ارگانيك را به ۲5 درصد 
برساند، اكنون ميزان توليد اين محصولات همچنان زير پنج درصد 
است. كميسيون كشاورزي مجلس با اعلام اين آمار اعلام كرده كه 
دولت در اين زمينه از برنامه مصوب عقب مانده است و اكنون بايد با 
برنامه ريزي بهتر و استفاده از امكانات به اهداف برنامه پنجم دست 

يابد. 

   عدم حمايت دولت
حبيب برومند، عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس 
در گفت وگو با »كسب و كار« با تاكيد بر اين موضوع كه تكاليف تعيين 
شده برنامه پنجم توسعه براي دستگاه هاي اجرايي در توليد محصولات 
ارگانيك كشاورزي به طور كامل محقق نشده و كشور در اين زمينه عقب 
است، مي گويد: بر اساس اهداف برنامه پنجم توسعه، بايد ۲5 درصد از 
محصولات كشاورزي توليدي كشور ارگانيك باشد درحالي كه عملكرد 
موجود زير پنج درصد است. به گفته اين عضو كميسيون كشاورزي 
مجلس اگرچه وزارت جهاد كشــاورزي معتقد است تعيين تكليف 
۲5 درصدي توليد محصولات ارگانيك براي كشــور در برنامه پنجم 
بلند پروازانه بوده اما مجلس بر اين باور است كه در سايه برنامه ريزي و 
بهره گيري هدفمند از امكانات اين مهم دست يافتني است. اين نماينده 
مجلس در ادامه با اشاره به اين موضوع كه يكي از مسائل مهم در حوزه 
توليد محصولات ارگانيك بهره مندي محصول از كدينگ و نشان خاص 
ارگانيك پس از تاييد مراحل توليد و كيفيت محصول است كه حوزه 
تحقيقات كشاورزي عهده دار آن است و بايد نظارت و توسعه فعاليت ها 
در اين بخش افزايش يابد، ادامه مي دهد: با توجه به سخت بودن چرخه 
توليد محصول ارگانيك و محدوديت هاي متعدد آن، كالاي توليدي 
تفاوت قيمت با ســاير محصولات دارد كه اين مهــم بايد در جامعه 

فرهنگ سازي و از آن حمايت هاي قانوني و عرفي شود. 

    احداث آزمايشگاه براي سنجش سلامت غذا
وي با اشاره به اين موضوع كه كشور در توليد محصولات ارگانيك 
بسيار عقب است، مي گويد: از آنجا كه چرخه توليد اين محصولات 
دشوار است، قيمت تمام شــده آن تفاوت آشكاري با قيمت ساير 
محصولات خواهد داشت، بنابراين لازم اســت دولت از توليد اين 
محصولات حمايت كند. عضو كميسيون كشاورزي مجلس همچنين 
خواهان تقويت امكانات آزمايشگاهي در كشور براي سنجش مواد 
غذايي پرمصرف از حيث پسماندهاي شيميايي و سمي و حمايت 

و تقويت مباحث پيشگيرانه در چرخه توليد در عرصه كشاورزي 
و بهداشت شــد. به گفته برومند، يكي از موضوعات مهم در حوزه 
سلامت محصولات كشــاورزي نظارت دقيق بر مديريت مصرف 
پساب ها در عرصه كشــاورزي است كه بايد با وســواس بالا اين 
پساب ها از نظر اســتانداردهاي ميكروبي و شيميايي و سنجش 
ميزان فلزات سنگين و موادشيميايي و ميكروبي رصد شود. نماينده 
مردم بيله سوار و پارس آباد در ادامه با بيان اينكه ما در حوزه توليد 
محصولات ارگانيك امروزه با مشــكلاتي مواجه هســتيم، گفت: 
زماني كه كشاورز و باغدار به سمت توليد محصولات سالم و ارگانيك 
مي رود دو اتفاق مي افتد؛ اول اينكه توليد محصولات كم شده و به 
اين صورت درآمد توليد كنندگان نيز كاهش پيدا مي كند و دومين 
مساله شكل ظاهري محصولات ارگانيك است كه با توجه به اينكه 

بازار پسندي اين محصولات كمتر از محصولات غير ارگانيك است، 
بنابراين بايد تفاوت قيمتي در بازار بــراي محصولات ارگانيك و 

غيرارگانيك قائل شد.
 

   فراموشي قول هاي وزارت جهاد كشاورزي
وي در رابطه با محصولات ارگانيك نيز معتقد است: توليد محصولات 
ارگانيك يكي از ضروريات امروز صنعت كشاورزي كشور به حساب 
مي آيد. كاري كه سال ها پيش دنيا به سمت آن حركت كرده و با علم 
به اينكه موجب كاهش بيماري ها مي شود از آن استقبال كرده اند. 
به گفته اين نماينده مجلس، درسال هاي اخير در كشور ما نيز بحث 
محصولات ارگانيك مطرح بوده و وزراي وقت جهاد كشاورزي نيز 
در اين باره قول هايي داده اند اما متاسفانه به طور جدي دنبال نشده 

است و همين امر باعث شده افراد محدودي در زمينه محصولات 
ارگانيك فعاليت كنند. اين عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي با اشاره به راهكارهاي ارائه شده از طرف مجلس، مي گويد: 
تنظيم برنامه هاي مشخص، ســبدهاي حمايتي، تغيير قيمت در 
محصولات ارگانيك، تعيين مكان مشخص براي محصولات ارگانيك 
در فروشگاه ها، اطلاع رساني، تبليغ و فرهنگ سازي در بين مردم 
راهكارهايي براي افزايش توليد و مصرف محصولات ارگانيك از جمله 
راهكارهاي ارائه شده است.  نماينده مردم بيله سوار و پارس آباد معتقد 
است كه سلامت محصولات غذايي از حيث افزودني هاي غيرمجاز 
نبايد دستخوش افراط و تفريط باشد بلكه دستگاه هاي متولي نظير 
سازمان غذا و دارو، استاندارد، جهاد كشاورزي، وزارت بهداشت و 
درمان، حفظ نباتات و دامپزشكي بايد عمل به قانون را سرلوحه كار 

خود قرار دهند. وي ادامه مي دهد: وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشكي براساس قانون موظف است ليستي از مواد غذايي مضر براي 
سلامتي نظير نوشابه هاي گاز دار و بسياري از خوراكي هاي حاوي 
مواد افزودني زيان بار را تهيه كند و بر اساس قانون تنظيم بخشي 
از مقررات مالي دولت، ماليات و عوارض ويژه براي آن وضع شود تا 
كم كم بستر حذف آنها از چرخه توليد مهيا شود. اين عضوكميسيون 
كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس شوراي اسلامي تاكيد مي كند: 
قانون سازمان استاندارد كه با نقدهاي متنوعي در كميسيون هاي 
مختلف مجلس مطرح است بايستي از حيث مقوله سلامت مواد 
غذايي با جامعيت و وسعت بيشتري ديده شود و يكي از انتظارات از 
اين قانون اين است كه حدود دقيق وظايف دستگاه هاي متولي در 

سلامت و امنيت غذايي با شفافيت تعيين و دنبال شود. 

لزومشفافسازيقانونيدرسلامتوامنيتغذايي

تلاشي براي توليد محصولات ارگانيك نمي شود
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كار و 
كارآفرین

معاون توســعه روســتايي و مناطق 
محــــــــروم رئيس جمهــوري، از 
تمايل ايــن معاونــت بــراي انعقاد 
قرارداد همكاري با ســازمان آموزش 
فني وحرفه اي براي آموزش روستاييان 
و همچنين پرداخت وام به كارگاه هايي كه در مناطق روستايي 
تاسيس می شود، خبر داد.  سيدابوالحسن رضوي در حاشيه 
بازديد از كارگاه آموزشي تراش سنگ هاي قيمتي، نيمه قيمتي 
و جواهرات در گفت وگو با »كسب وكار« بيان كرد: مسئولان 
سازمان آموزش فني و حرفه اي بايد مناطق و روستاهايي را كه 
قابليت ايجاد كارگاه هاي تراش سنگ هاي قيمتي، نيمه قيمتي 
و جواهرات در آن وجود دارد را شناســايي كند تا ما بتوانيم 
براســاس يك برنامه جامع، آموزش هاي بازارمحور را به آنها 

ارائه دهيم. 
وي با بيان اينكه تعريف بازار فــروش براي محصولاتي از اين 
دست از اهميت بســيار زيادي برخوردار است، پيشنهاد كرد: 
با تعريف بازار فروش از سوي ســازمان فني وحرفه اي، با اين 
ســازمان براي آموزش روســتاييان قرارداد همــكاري امضا 
مي كنيم. اين مقام مســئول با بيان اينكه ايــن طرح بايد به 
طرحي ملي بدل شــود، افزود: اگر تعهدات سازمان آموزش 
فني وحرفه اي كشور در اين زمينه شــفاف و مشخص باشد، 
سياســت گذاري هاي مربوط به برگزاري ايــن كارگاه ها را ما 

انجام مي دهيم. 

وام صدميليوني با بهره 12 درصدي
به گزارش »كسب وكار«، وي در جريان بازديد از بنياد توسعه 
كارآفريني و تعاون اســتان تهران و كارگاه تراش سنگ هاي 
قيمتي و نيمه قيمتي نيز گفت: يكي از راه هايي كه مي تواند از 
خام فروشي جلوگيري كند، برگزاري كارگاه هاي آموزشي نظير 
كارگاه آموزش و تراش سنگ است كه با ارزش افزوده بالايي كه 

دارد يك نوع ثروت آفريني است. 
رضوي گفت: در حال حاضر ماده خــام و مصرفي كارآموزان 
اين كارگاه از روستاها تامين شــده و جزو ثروت روستاييان 
اســت و اين ثروت بايد به ســرمايه بزرگي تبديل شود. وي 
ادامه داد: ما اميدواريم كه صاحبان ايــن كارگاه ها با رفتن به 
روستاها، معادن روستايي را فعال تر كنند و در تمام روستاها 

كارگاه هاي آموزش اشــتغالزا داير شــود.  اين مقام مسئول 
از حمايت مالي كارآمــوزان و كارآفرينان كســب و كارهاي 
روســتايي خبر داد و گفت: كارگاه هايي كه به روستاها برده 
شــوند از حمايت مالي ويژه دولت بهره مند مي شوند. رضوي 
افزود: اگر كارگاه توليدي به شــكل فردي در روستاها ايجاد 
و به ارزش افزوده منجر شــود، تا ســقف صدميليون تومان 
 وام با بهــره 12 درصــد از طريق صندوق مهــر امام رضا )ع( 

دريافت مي كند. 
وي با بيان اينكه اين وام درصورتي كه واحد توليدي در روستا 
باقي بماند به آن تعلــق مي گيرد، گفت: از هر نوع اشــتغالي 
كه در روستاها ايجاد شــود چه در قالب فردي و چه در قالب 
شــركت هاي ســهامي خاص كوچك پنج نفره و 10 نفره، با 
اختصاص وام و تســهيلات بانكي حمايــت مي كنيم. رضوي 
ادامه داد: چنانچه راه اندازي كارگاه هاي توليدي در روستاها 
به شكل مشاركتي و براي مثال در قالب شركت تعاوني باشد 
و به شغل پايدار منجر شــود، وام با كارمزد چهاردرصد به آنها 

تعلق مي گيرد. 
اين مقام مسئول گفت: دولت پنج برابر آورده روستايياني كه 
به شكل مشاركتي كســب و كار راه اندازي كنند وام مي دهد. 
وي همچنين گفت كــه در مناطق مرزي اگــر ميزان آورده 
روستاييان 15 درصد باشــد، دولت 85 درصد مابقي را بدون 

دريافت كوچك ترين كارمزد تامين مي كند. 

پررنگ تر شدن اقتصاد غيرنفتي
 مديركل ســازمان فني وحرفه اي تهران نيز در حاشــيه اين 
بازديد با بيان اينكه ســنگ هاي قيمتــي و نيمه قيمتي 20 
درصد از معادن ما را تشكيل مي دهند، به »كسب وكار« گفت: 
داير كردن كارگاه هاي تراش اينگونه سنگ ها با نيم نگاهي به 
توسعه اشــتغال مولد و پايدار مي تواند اقتصاد غيرنفتي ايران 
را پررنگ تر كند و به افزايش توليد ملي در بازارهاي داخلي و 
بين المللي منجر شود. حميدرضا خانپور با بيان اينكه در استان 
تهران حدود چهل آموزشگاه آزاد در بخش تراش سنگ هاي 
قيمتي، نيمه قيمتي و جواهرات وجود دارد، ادامه داد: از پنج 
هزار استاندارد شــغل و شايســتگي، 37 حرفه آن مربوط به 
اين بخش است. وي توســعه آموزش هاي محصول محور اين 
ســازمان را در گرو حمايت ويژه معاونت توســعه روستايي و 

مناطق محروم رياست جمهوري دانست و افزود: با آموزش هاي 
تخصصي كه منجر به توليد مي شــود، كارآفرينان از تضمين 
فروش برخوردار مي شــوند. اين مقام مسئول با بيان اينكه در 
حال حاضر كارآفرينان اين حــوزه تفاهم نامه اي با محوريت 
تضمين فروش امضا كرده اند، اظهار كرد: شبكه هاي صد تا هزار 
نفري را در تهران فعال كرده ايم كه در زمينه تراش سنگ هاي 
قيمتي آموزش مي بينند و يك فرد به عنوان پشــتيبان از آنها 

حمايت مي كند. 

سبقت گرفت داوطلبان آموزش از بودجه سازمان
خانپور با اشاره به اينكه در حال حاضر تعداد داوطلبان فراگيري 
آموزش از بودجه ما بيشــتر اســت، عنوان كرد: اميد داريم 
هشت هزار نفر را در اين زمينه در روستاهاي كشور فعال كنيم. 
به گفته وي براســاس قانون ارائه آموزش به روســتاييان بايد 
با تامين اعتبار خود ســازمان انجام بگيرد.   مديركل آموزش 
فني وحرفه اي استان تهران گفت: تعهد ما آموزش 30 ميليون 
نفر ساعت در استان بوده است اما در حال حاضر به پنجاه ميليون 

نفر در ساعت رسيده است، درنتيجه در حال حاضر ما در خواست 
اعتبار كرده ايم و اگر اين اعتبارها تامين نشود با مشكل مواجه 
مي شــويم. به گفته خانپــور در جريان طرح جديد ســازمان 
آموزش فني وحرفه اي افراد زيادي از روســتاهاي كشــور در 
آموزشگاه هاي تهران در حال فراگيري آموزش هاي مهارتي در 
بخش تراش سنگ هاي قيمتي، نيمه قيمتي و جواهرات هستند 
كه پس از گذراندن اين دوره با داير كردن كارگاه هايي در سراسر 

كشور اين افراد به فعاليت هاي خود ادامه مي دهند. 

معاون توسعه روستايي و مناطق محروم رياست جمهوري خبر داد

تسهيلات برای كارگاه هاي روستایي

افراد زيادي هســتند كه هم هنرش را 
دارند و هــم انگيزه اش؛ بــا خود فكر 
مي كنند چندان ســخت نيســت كه 
انگشتر، گردنبند، كيف يا هر اثر هنري 
ديگــري را در خانه بســازند و در بازار 
بفروشند. با همين تصور كار را شــروع مي كنند اما بعد از مدتي 
به خود مي آيند و مي بينند كه »افتاد مشكل ها.« به ويژه كه اين 
روزها به قول معروف دست زياد است و از هر جايي چه مغازه ها و 
بازارچه ها و چه سايت هاي اينترنتي و شبكه هاي اجتماعي مي توان 
صنايع دستي و هنري خريد. بعضي ها در اين رقابت تاب نمي آورند 
و كم كم از صحنه خارج مي شــوند اما در اين ميان كســاني هم 
هستند كه مي مانند و مشتريان خاص خود را مي يابند؛ مشترياني 
كه آنها را به ديگران معرفي مي كنند. كم كم مرحله اي مي رسد كه 
آنها در ميان علاقه مندان به زيورآلات و كيف هاي سنتي شناخته 
مي شوند. الناز رحيمي يكي از اين افراد است؛ دختر 2۹ ساله اي 
كه نقش هنر مي زند بر انگشتر، گردنبند، دستبند، كيف و كفش. 

مهندسي كه هنرمند شد
اين دختر جوان كه مدرك خود را در رشــته آي تي از دانشگاه 
اصفهان گرفته بود، هيچ علاقه اي به رشته خود نداشت و ممكن 
بود اكنون يكي از خيل عظيم دانش آموختگان بيكار باشد اما 
حالا او هم زبان انگليســي درس مي دهد و هم صنايع دستي 
توليد مي كند؛ زيورآلات بدلي مي ســازد و بــر آنها طرح هاي 
مختلف مي زند، كيف هاي پارچه اي و چرمي مي دوزد و روي آنها 
نقاشي مي كند و كفش هاي گيوه شكل را از بازار آماده مي خرد و 
روي آنها طرح هاي مختلفي مي كشد كه عمده آنها را طرح هاي 

سنتي ايران و گل هاي رنگارنگ تشكيل مي دهد. 
به آثارم جان مي دهم

سال ۹1 بود كه الناز صفحه اي را در يكي از شبكه هاي اجتماعي 
گشــود و كارهايش را در آن عرضه كرد. تا پيــش از آن تنها 
اطرافيانش خريدار محصولات او بودند اما اين صفحه ويتريني 

شد براي نمايش هنرش. 
الناز يكي از دلايل موفقيتش را اين مي داند كه در صفحه خود، 
ارتباط خوبي با مخاطبانش برقرار كرده است. او مي گويد: در 
اين صفحه علاوه بر محصولاتم، نقاشي ها و آثار هنري زيبايي را 
كه مي بينم و به آنها علاقه مند مي شوم، به اشتراك مي گذارم. 
گاهي نيز درباره آثار خودم از اعضاي صفحه نظرسنجي مي كنم. 
اين هنرمند جوان مي افزايد: من براي تمام محصولاتم به جاي 
كد، اسم مي گذارم تا شخصيت داشته باشــند و تنها اشيايي 
بي جان به نظر نرســند. عشــق و علاقه اي را كه به آنها دارم با 
اعضاي صفحه در ميان مي گذارم. به اين ترتيب توجه و علاقه 

مخاطبان هم جلب مي شود. 
او اضافــه مي كند: با وجودي كــه بعضي از آثــار و رنگ ها به 
سليقه شخصي ام نزديك تر اســت اما اين نظر را به خريداران 
تحميل نمي كنم و دست آنها را آزاد مي گذارم تا هر رنگي را كه 

خواستند سفارش دهند. 

تكراري نباشيد
الناز وقت زيادي را صرف ديدن آثار هنرمندان بزرگ ايران و دنيا 
مي كند ولي هيچ وقت از آنها ايده مستقيمي نمي گيرد. به گفته 
خودش ديدن آثار هنرمندان ذهن او را پخته مي كند و قدرت 

خلاقيتش را افزاش مي دهد. 
تمام آثار الناز تم شــرقي دارنــد و معمولا با رنگ هاي شــاد 
و طرح هاي پر از رنگ ســاخته مي شــوند اما به نظر خودش 
اين موضوع برگ برنــده اي براي او نيســت چراكه اين روزها 
افراد زيادي آثــاري با تم شــرقي و طرح هاي اصيــل ايراني 
توليد مي كنند. اين دختر جــوان درباره رمــز ماندگاري در 

بازار مي گويــد: كيفيت يكــي از عوامل موفقيت اســت ولي 
كافي نيســت چراكه اكثر توليدكنندگان صنايع دســتي به 
كيفيت محصولاتشــان توجه مي كنند.  ايــن هنرمند جوان 
مي افزايد: مهم خــاص بودن و خلاقيت اســت. شــما براي 
ماندگاري بايــد آثاري را توليد كنيد كه امكان تبديل شــدن 
 به برند را داشته باشند و كاملا شبيه ديگر محصولات موجود 

در بازار نباشند. 
به گفته او تكراري بودن طرح ها باعث مي شود با وجود كيفيت 
خوب محصولات، افراد نتوانند در بازار رقابت دوام آورند و بعد 

از مدتي از مسير خارج شوند. 

آموزش؛ مفيد اما ناكافي 
نكته جالب درباره الناز اين اســت كه او آموزشــي در زمينه 
توليد آثار هنري خود نديده است و با استفاده از سي دي هاي 
آموزشي، مراجعه به ســايت هاي اينترنتي و از طريق آزمون و 
خطا تكنيك كاري خود را پيدا كرده است. او مي گويد: تنها دوره 
آموزشــي  اي كه من گذرانده ام زمان دبيرستان بود كه به يك 
كلاس طراحي ســياه قلم رفتم. هرچند اين دوره پايه طراحي 
من را قوي كرد ولي ارتباط مستقيمي به كاري كه الان انجام 

مي دهم نداشت. 
اين هنرمند جوان آموزش را براي موفقيــت در كار مفيد اما 

ناكافي مي داند و مي افزايد: آموزش مي تواند مســير رسيدن 
به نتيجه مطلوب را كوتاه كند. افــراد مي توانند در دوره هاي 
مختلف آموزشي شركت كنند و براي مثال چرم دوزي، نقاشي 
روي چرم و ساخت زيورآلات را بياموزند ولي اين آموزش ها اگر 
خلاقيت و نوآوري نداشته باشند به آنها كمكي براي موفقيت و 

ماندگاري نمي كند. 
الناز علاقه اي ندارد به ميزان درآمد خود از فروش محصولاتش 
اشاره اي كند اما تاكيد مي كند كه افراد مي توانند از اين طريق 
زندگي خود را بگذرانند و معيشتشان را تامين كنند، البته اگر 

رمز خاص بود و نوآوري را از ياد نبرند. 

گفت وگو با هنرمند ۲۹ ساله اي كه در شغل خانگي خود موفق است

خاص بودن؛ رمز ماندگاري در بازار 
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نشست با بهره برداران روستای 
چلبستان شهرستان زرندیه

سید محســن موســوی: با حضور مدیر اداره 
منابع آب شهرستان زرندیه، نشست صمیمی 
و مردمی با کشاورزان و بهره برداران روستای 

چلبستان این شهرستان برگزارشد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت آب منطقه 
ای مرکزی، در این نشســت مهندس محمد 
تقی معصومی با تشریح وضعیت کنونی منابع 
آب این شهرستان و بارش های کم که امسال 
رخ داده است گفت: بایستی با شرایط کنونی 
کشاورزان و بهره برداران خود را وقف داده و در 
مصرف بهینه آب و رعایت الگوی کشت دقت 

نظر داده داشته باشند.
مهندس معصومی با اشاره به گنجاندن موضوع 
آب در مسائل مهم و اولیه فرهنگی کشور که 
نیاز به تشریک مساعی و همدلی همگان دارد، 
خاطرنشان کرد: موضوع بحران آب و کمبود آن 
یک واقعیت است و همه مسئولین در پی اجرای 
رسالت خود در راستای ترویج فرهنگ مصرف 
بهینه آب هستند و این موضوع محقق نخواهد 
شد مگر با مســاعدت و همکاری کشاورزان و 
بهره برداران منطقه که آینده نســل های بعد 

بستگی به تصمیمات و مصارف آنها دارد.
شایان ذکر اســت در پایان این نشست، پس 
از استماع مشکلات کشاورزان و بهره برداران 
روستای چلبستان،بروشورهایی در ارتباط با 
ترویج و آموزش مصرف بهینه آب کشاورزی 
برای خانواده های کشــاورزان از سوی روابط 
عمومی شرکت آب منطقه ای مرکزی در بین 

شرکت کنندگان در این نشست توزیع شد.

در ارزیابی واحدهای زیر مجموعه وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی مشخص شد ؛

بهزیستی آذربایجان شرقی حائز 
رتبه نخست کشوری

تبریز – ملیحــه عبدالعلــی زاده ؛دکتر صحاف 
مدیرکل بهزیستی آذربایجان شرقی از کسب حائز 
رتبه نخست کشوری در بین اداره کل بهزیستی 
سراسر کشور توسط اداره کل بهزیستی آذربایجان 
شرقی در ارزیابی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
خبر داد. براساس گزارش مرکز بازرسی، ارزیابی 
عملکرد و ارتباطات مردمــی وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی، در این ارزیابی که با حضور، استقرار 
و بررسی دقیق مستندات در دستگاه های تابعه 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی صورت گرفت، 
در حوزه ی بازرســی فضای عمومی و رتبه بندی 
واحدهــای زیرمجموعه وزارت متبــوع در چهار 
محور سلامت اداری، حقوق شهروندی، ارتباطات 
ســازمانی، شایســتگی های مدیریتی و حوزه 
ارزیابی عملکرد صورت گرفت، اداره کل بهزیستی 
آذربایجان شرقی موفق به کسب رتبه نخست در 
بین اداره کل های بهزیســتی سراسر کشور شد. 
این گزارش براساس عملکرد محورها و معیارهای 
تدوین شده تهیه می شود و شامل وضعیت امتیاز 
کسب شده، تحلیل و جمع بندی، تعیین سطح 
هر یک از محورها و معیارها، شناســایی نواقص 
عملکردی، موانع و چالش ها و نقاط قوت احصاء 

شده و راهکارهای اجرایی می باشد.
همسوسازی، ایجاد انسجام و هماهنگی در انجام و 
تحقق ماموریت های محوله واحدهای تابعه در استان 
ها، ایجاد هم افزایی و مدیریت اثربخش و کارآمد امور 
توسط واحدهای استانی، ارایه پیشنهادهای موثر و 
کاربردی برای رفع موانع موجود به تفکیک سازمان 
های ذیربط و رصد مستمر اجرای تصویب نامه حقوق 
شــهروندی و .... از اهداف، ضرورت و نتایج بازرسی 
است و حوزه شمول این بازرســی، عملکرد حوزه 
های عمومی واحدهای اجرایی سازمان های تابعه، 
شامل: ســازمان های تامین اجتماعی، بهزیستی، 
آموزش فنی و حرفه ای، بانک توسعه تعاون، بانک 
رفاه کارگران، صندوق بیمه روســتائیان و عشایر، 
صندوق بازنشستگی کشــوری و ادارات تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی استان ها می باشد. شایان ذکر است 
گزارش تحلیلی بازرســی هــای ادواری به صورت 
سالانه و با حضور کارشناسان مجرب وزارت به صورت 
میدانی و در بین تمام دستگاه های حوزه وزارت در 
سطح کشور انجام می گیرد و افراد گروه های بازرسی، 
براساس برنامه مدون و پیش بینی شده موظفند کلیه 
وظایف مرتبط با دســتگاه ذیربط را براساس چک 
لیست مربوطه، بررسی و گزارش خود را پس از جمع 

بندی به دفتر بازرسی ارایه نمایند.
براســاس گزارش نتایج مرکز بازرســی، ارزیابی 
عملکرد و ارتباطات مردمــی وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی در سال ۱۴۰۲، اداره کل بهزیستی 
آذربایجان شرقی با کســب امتیاز ۹۹.۸ با سطح 
خیلی خوب، جایگاه برتر و نخست را بین اداره کل 

های بهزیستی سراسر کشور، از آنِ خود کرد.

بهزیســتی  کل  مدیــر 
مازنــدران از غربالگــری 
شــنوایی بیش از ۲۶ هزار 
نوزاد و شــیرخوار در ۳۰ 

مرکز بهزیستی خبر داد.
فریبا بریمانی با اشــاره به 
شعار امسال هفته ناشنوایان دوم تا هشتم مهرماه، 
با عنوان زبان دســت ها را بشنویم و درک کنیم« و 
تاکید بر فراهم نمودن امکانــات لازم برای حضور 
فعال افراد دارای معلولیت در جامعه، گفت: در حال 
حاضر هشت هزار و ۸۳۶ ناشــنوا و کم شنوا تحت 
پوشش بهزیستی مازندران هســتند که نهادهای 
دولتی و غیردولتی باید زمینه را برای استفاده این 
عزیزان از همه امکانات موجــود در جامعه فراهم 

کنند.
بریمانی یکــی از دلایل اصلی اختلالات شــنوایی 
را اختلال ژنتیک دانســت و افــزود: از اقدامات و 
برنامه های مهم بهزیســتی؛ توســعه غربالگری، 

تشخیص و مداخله زود هنگام شنوایی در نوزادان 
و شیرخواران در راستای پیشــگیری از معلولیت 
شــنوایی برای ارائه خدمات درمانی بــه این افراد 

می باشد.
مدیرکل بهزیســتی مازندران با بیان اینکه از بدو 
تولد تا شــش ماهگی بهترین زمان برای تشخیص 
ناشنوایی یا کم شــنوایی در نوزادان است، گفت: 
طبــق مطالعات متعــدد در صورتی کــه کودک 
دارای افت شــنوایی پیش از ۳ ماهگی تشــخیص 
داده شــود و قبل از سن شــش ماهگی از وسیله 
تقویت کننده صوتــی و برنامه های توانبخشــی 
مناســب بهره مند گردد، می تواند بــه مهارتهای 
 گفتاری و زبان قابل مقایســه با کــودکان طبیعی 

دست پیدا کند.
وی ادامــه داد: برنامه غربالگری شــنوایی نوزادان 
و شیرخواران دارای سه ســطح؛ غربال، تشخیص 
و مداخله استکه هریک می بایســت به ترتیب در 
زمان های پیش از یک ماهگی، ۳ ماهگی و ۶ ماهگی 

انجام شود.
مدیرکل بهزیســتی اســتان خاطر نشــان کرد: 

غربالگری شنوایی کودکان گروه سنی ۳_۵ سال 
نیز توسط بهزیســتی انجام می شود که شناسایی، 
بررســی و مداخله انواع افت های شــنوایی در این 
گروه ســنی می توانند اثرات مخرب این نقص را بر 
گفتار، زبان، آموزش و رشــد اجتماعی- روانی به 

حداقل برساند.
بریمانــی بر لزوم اجــرای کامل طــرح غربالگری 
شــنوایی در اســتان تاکید کرد و گفت: طی سال 
۱۴۰۲، بیــش از ۲۶ هــزار نوزاد و شــیرخوار در 
۳۰ مرکز، غربالگری شــنوایی شــدند که همسو 
با اجــرای ایــن طــرح، ۵۶ نــوزاد دارای اختلال 
شــنوایی شناســایی شــدند کــه از ایــن تعداد 
۱۶ نوزاد ســمعک دریافت کردنــد و ۴۰ نوزاد نیز 
 برای اقدامات طبــی و جراحی بــه مراکز درمانی 

معرفی شدند.
وی سن طلایی کاشت حلزون شنوایی را تا ۲ سالگی 
عنوان و تصریح کرد: غربالگری شــنوایی نوزادان و 
کودکان، تشــخیص بهنگام و ارجاع به موقع، ارائه 
خدمات توانبخشــی گفتاری و شنیداری به هزتز و 
۲۴۱ فرد دارای اختلالات شنوایی در مراکز دولتی 

بهزیســتی اســتان، ارائه تجهیزات توانبخشی از 
جمله توزیع ۱۰۹۴ مورد سمعک و پرداخت کمک 
هزینه تعمیــر و تعویض قطعات پروتــز افرادیکه 
مورد جراحی کاشــت حلزون قرارگرفته اند برای 
۱۴۲ نفر از جمله خدمات ارائه شــده بهزیســتی 
 استان به ناشنوایان تحت پوشــش طی یک سال

 گذشته است.
این مسؤول در پایان بیان کرد: از خانواده ناشنوایان 
در استان، بازیکنان ملی پوش در تیم های ورزشی 
مختلف داریم، در بخش های مختلف هنری، علمی، 
ورزشی و … افراد توانمندی هستند که جا دارد از 
تلاش کانون ناشنوایان مازندران که چندین شعبه 

مدیرکل بهزیستی مازندران:

۲۶ هزار نوزاد مازندران غربالگری شنوایی شدند

سید محسن موسوی: شــهردار اراک گفت: با توجه به رویکرد 
هرســاله مدیریت شهری مبنی بر آماده ســازی فضای شهری 
به منظور استقبال از ماه مهر و فصل بازشگایی مدارس و مراکز 
آموزشی، شهرداری اراک امسال از تمام امکانات و ظرفیت های 
موجود استفاده نمود تا شهر را برای حضور پرنشاط، امن و ایمن 

دانش  آموزان جهت آغاز سال تحصیلی جدید آماده نماید. 

ساماندهی سرویس مدارس شهر اراک/یک هزار و 100 خودرو 
برای جابجایی دانش آموزان اراکی تدارک دیده شد

بــه گــزارش اداره ارتباطــات و امور بیــن الملل شــهرداری 
اراک، علیرضا محمودی در تشــریح اقدامات این شــهرداری 

در طرح اســتقبال از مهر ۱۴۰۳ گفت: ســاماندهی سرویس 
مــدارس دانــش آمــوزی یکــی از اقدامــات مهم امســال 
شــهرداری بود با ذکر این موضوع که در شــهر اراک ۱۵ هزار 
و ۱۰۰ نفر متقاضی ســرویس مدرســه ثبت نام و یــک هزار و 
۱۰۰ راننــده تأییــد صلاحیــت شــده موفق به اخــذ مجوز 
برای ســرویس مدارس شــدند که در مجموعه شــرکت  های 
 ســرویس مدارس، اقدام به ســرویس دهی به دانــش آموزان

 می نمایند.
خدمات رایگان ناوگان اتوبوسرانی در روزهای اول و دوم مهر ماه

وی در ادامه افزود: به منظور کاهش بار ترافیکی مناطق مختلف 
شهر در روزهای آغازین بازگشایی مدارس و ساماندهی تردد و 
ایاب و ذهاب شهروندان ، در روزهای اول و دوم مهر ماه، خدمات 

ناوگان اتوبوسرانی اراک در تمامی مسیرها رایگان بود.

زیباسازی ســیما و منظر شهری/پاکســازی و نظافت 
جهادی فضاهای شهری 

شهردار اراک گفت: با هدف ایجاد شادابی و نشاط در شهر ویژه 
ماه مهر و آغاز فصل بازگشایی مدارس و مراکز آموزشی، عملیات 
رنگ آمیزی و نقاشــی دیواری مدارس و رنــگ  آمیزی مبلمان 
 شهری و جداول و معابر ، کاشت گل های فصلی، هرس درختان و 
درختچه های سطح شهر اجرایی و عملیاتی شده است.همچنین 
ایمن سازی و رفع نواقص زمین های بازی کودکان و زمین های 

ورزشــی موجود در بوستان ها )بویژه در بوســتان های نزدیک 
مدارس و مراکز آموزشی( اجرایی شده است.

وی تاکید کرد: همچنین در راستای پاکسازی و نظافت فضاهای 
شهری، عملیات جهادی رفت و روب و شسشتوی معابر، مخازن 
پسماند و جداول محله های شــهر اراک به ویژه محوطه اطراف 
مدارس و همزمان نیز عملیات طعمه گذاری و مبارزه با حیوانات 
موذی در نزدیکی تمامی مراکز آموزشی سطح شهر، توسط این 

شهرداری انجام شده است.

بهسازی و ترمیم معابر شهری همراه با تمهیدات ترافیکی
علیرضــا محمــودی شــهردار اراک اظهــار داشــت: لکــه 
گیــری و بهســازی معابــر ســطح شــهر بــه ویــژه معابر 
منتهی بــه مــدارس، دانشــگاه ها و مراکــز آموزشــگاهی با 
اقداماتی اعــم از لکه گیــری و روکش کلی آســفالت، جدول 
 گــذاری و پیاده رو ســازی از ســوی این شــهرداری اجرایی 

شده است.
وی نصب علائم ترافیکی و همچنین خط کشی های عابر پیاده، 
نصب و اجرای سرعتگیر و سرعتکاه در حریم مدارس، بهسازی 
پل های هوایی عابــر پیاده و نصب اســتاپر و موانع فیزیکی در 
پیاده روها در راســتای جلوگیری از تردد موتورســوارها را از 
 جمله تمهیدات ترافیکی شهرداری برای اســتقبال از ماه مهر 

عنوان کرد.

تمهیدات ایمنی در سطح شهر
شهردار اراک، استقرار آتش  نشانان در ۶ نقطه شهر اراک همزمان 
با بازگشایی مدارس را از دیگر اقدامات مدیریت شهری در طرح 
استقبال از مهر عنوان کرد و افزود: خودروها و  نیروهای عملیاتی 
سازمان آتش نشانی در آستانه بازگشــایی مدارس در دو نوبت 
صبح و عصر روز اول مهرماه آماده سرویس دهی و امدادرسانی 
به شهروندان بودند. همچنین کارشناسان آتش نشانی با حضور 

در مدارس، به ارائه نکات ایمنی به مدیران مدارس پرداختند.

اکران طرح های فرهنگی و آموزشی مباحث شهروندی و 
ترافیکی بر روی سازه های تبلیغاتی شهری

علیرضا محمودی خاطر نشــان کرد: در راســتای فعالیت های 
فرهنگی طرح اســتقبال از مهر، بیش از ۱۰۰ استیکر کودکانه 
در سطح شهر ) معابر پر تردد شــهری و مقابل مدارس( نصب 
شــده اســت.همچنین آموزش های شــهروندی و ترافیکی 
در راســتای ارتقا فرهنگی ایمنی همراه با تبریک آغاز ســال 
 تحصیلی جدید، بر روی ســازه های تبلیغاتی شــهری اکران 

شده است.
وی در پایان تاکید کرد:شهرداری اراک امسال از تمام امکانات و 
ظرفیت های موجود استفاده نمود تا شهر را برای حضور پرنشاط، 
امن و ایمن دانش  آموزان جهت آغاز سال تحصیلی جدید آماده 

نماید.

 ایلام- نماینده ایلام در مجلس شورای اســلامی از تامین آب 
شرب کلان شهر ایلام و شهرستان چرداول به صورت بلند مدت 

از رودخانه و سد سیمره تامین خبر داد.
فریــدون همتی بــا اعــلام این خبــر اظهــار داشــت: این 
مهــم از محــدوده زیرتنــگ بیجنونــد تــا انتهــای بخش 

 آســمان آباد و همچنین از مســیر ســیروان به ایــلام انجام
 شده است.

وی افزود: در این راستا آب سدهای ایلام، گلال )چوار ( و سایر 
منابع آبی به عنوان پدافند غیرعامــل در مواقع ضروری و نیاز و 
همچنین برای مصارف کشاورزی و توسعه گلخانه ای به  منظور 

ایجاد اشتغال و رونق تولید مورد استفاده قرار خواهند گرفت.
نماینده ایلام در مجلس شورای اسلامی گفت: مجمع نمایندگان 
استان همچنین به واگذاری تصفیه خانه فاضلاب شهر ایلام به 
بخش خصوصی به عنوان بخشی از راهبردهای خود برای تامین 

آب پتروشیمی و پالایشگاه تأکید دارند.

ایلام - یک هزار بسته نوشت افزار بین دانش آموزان کم بضاعت 
روستاهای شهرســتان چوار در مراســمی با حضور مدیرعامل 
شرکت پتروشیمی ایلام، امام جمعه چوار و جمعی از مسئولان 
استانی توزیع شد. مدیرعامل شــرکت پتروشیمی ایلام در این 
آیین اظهار کرد: به منظور خدمات رســانی بــه دانش آموزان و 
خانواده های کم بضاعت با اولویت روســتاهای شهرستان چوار 
برای تهیه اقلام تحصیلی، یک هزار بسته کیف و نوشت افزار در 

قالب پویشی خیرانه بین دانش آموزان این منطقه توزیع شد.
“داوود جعفری فر" افزود: همچنین ۸۰ بســته کمک معیشتی 
نیز در این ایام در بین خانوارهای کم بضاعت روستاهای سطح 

شهرستان چوار توزیع می شود. مدیرعامل پتروشیمی ایلام تاکید 
کرد: پتروشیمی ایلام همواره در راستای اجرای مسئولیت های 
اجتماعی در حــد توان خود به مجموعه اســتان در بخش های 

مختلف کمک کرده است.
وی تاکید کرد: امیدواریم با اقدام به عمل آمده، این اقلام بخشی 
از نیاز آموزشــی دانش آموزان را رفع و همچنین زمینه ای برای 
شناساندن صنعت پتروشیمی در بین دانش آموزان این سرزمین 

باشد.
امام جمعه شهرستان چوار هم در این آیین با تبریک هفته دفاع 
مقدس و آغاز سال تحصیلی جدید اظهار کرد: امنیت امروز ایران 

اسلامی در ســایه مقاومت دوران دفاع مقدس حاصل شده و به 
همراه آن استقلال و اقتدار نیز برای کشــورمان به ارمغان آمده 
است. حجت الاسلام " سید شــهاب االدین میهن پرست" افزود: 
افتخار آفرینی های رزمندگان اسلام در هشت سال جنگ تحمیلی 
و دفاع مقدس مایه مباهات برای تمام ملت ایران و پشتوانه بزرگی 
برای امنیت ملی است که باید این ایام گرامی داشته شود. وی با 
قدردانی از این اقدام نیکوکارانه پتروشــیمی ایلام در خصوص 
اهدای بسته های معیشتی به دانش آموزان کم بضاعت شهرستان 
چوار، خاطرنشــان کرد: این اقدامات خیرانه توسط پتروشیمی 

ایلام در بخش های مختلف تداوم داشته باشد.

ایلام- مدیرکل استاندارد استان ایلام با اشاره به پلمب ۱۲ وسیله 
بازی غیر استاندارد در شهربازی های این استان، اظهار کرد: در 
صورت عدم رفع نواقــص، این مجموعه ها بــه دادگاه معرفی و 

وسایل بازی غیراستاندارد جمع آوری خواهد شد.
“یادگار محمدی" اظهار کرد: در راســتای بازرسی های مستمر 
کارشناســان از شــهربازی های اســتان و بی توجهی به اخطار 

استاندارد، با پیگیری واحد حقوقی این اداره  کل و حکم دادستان 
شهرستان، ۱۲ وسیله بازی مربوط به این شهربازی ها پلمب شد.

مدیرکل استاندارد استان ایلام با اشاره به اینکه پیرو اخطارها و 
مهلت تعیین شــده برای مدیریت شهربازی ها جهت استاندارد 
سازی وسایل بازی، گفت: این مجموعه در مدت مقرر اقدام های 
لازم را برای استانداردسازی انجام نداده و پس از بازرسی ها منجر 

به پلمب موقت ۱۲ فقره از تجهیزات بازی شد. وی با بیان اینکه 
تا زمان رفع کامل نواقص، دســتگاه های شهربازی پلمب موقت 
هســتند، گفت: در صورت عدم رفع نواقص این مجموعه ها به 

دادگاه معرفی و تجهیزات جمع آوری خواهد شد.
مدیرکل استاندارد استان ایلام خاطرنشان کرد: سلامت و امنیت 
مردم خط قرمز ماست و در این خصوص هیچگونه مماشاتی با 

هیچ کس صورت نمی پذیرد. وی با بیان اینکه الزام استاندارد برای 
تجهیزات بازی شامل سه مرحله ســاخت، نصب و بهره برداری 
است که برای دریافت تاییدیه استاندارد باید هر سه مرحله تحت 
نظارت کارشناسان مرتبط انجام شود، خاطرنشان کرد: رعایت 
نکات ایمنی در وسایل بازی و تجهیزات پارک ها و شهربازی ها 

مشمول استاندارد اجباری است.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

تشریح اقدامات مدیریت شهری اراک در طرح استقبال از مهر 1403

نماینده ایلام در مجلس شورای اسلامی:  تامین آب شرب ایلام از سد سیمره

پتروشیمی ایلام یکهزار بسته نوشت افزار بین دانش آموزان کم بضاعت چوار توزیع کرد

۱۲ وسیله بازی غیر استاندارد در شهربازی های ایلام پلمب شد

استان ها

خبر
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 کسب و کار

استارت آپ واژه ای است که در سال های اخیر در اخبار دنیای 
فناوری بارها شاهد استفاده از آن در توصیف کمپانی های 
نوپایی هستیم که راهکارهای جدیدی را برای حل مشکلات 
و مســائل موجود در دنیای فناوری مطرح می کنند. به طور 
قطع منشأ این واژه در سانفرانسیسکو و دره  سیلیکون ولی 
نهفته است، اما اســتارت آپ چیست و به چه کمپانی هایی 

استارت آپ اطلاق می شود؟
نیل بلومنتال، موســس و مدیرعامل کمپانی واربی پارکر 
)Warby Parker( اســتارت آپ را چنین تعریف می کند: 
استارت آپ یک کمپانی نوپاســت که راه حلی نوین را برای 
یک مساله ارائه می کند؛ در حالی که تضمینی برای موفقیت 
کمپانی از طریق راه حل ارائه شده وجود ندارد. افراد بسیاری 
استارت آپ را فرهنگ نوینی برای اندیشه های نو و خلافیت 
بر فراز ایده های موجود می دانند کــه هدف از آن برطرف 
کردن مشکلات موجود در نقاط کلیدی است که به عنوان 

پاشنه  آشیل راه حل های موجود شناخته می شوند.
آدورا چئونگ، موســس و مدیرعامــل کمپانی هوم جوی 
)Homejoy( که یکی از اســتارت آپ های مطرح ایالات 
متحده در سال ۲۰۱۳ بوده، در تعریف استارت آپ این مفهوم 
را با عنوان پنجره ذهن رو به آینده خوانده است. وی در این 
خصوص چنین اظهار نظر کرده است: تاسیس یا پیوستن به 
یک استارت آپ به معنای یک تصمیم جدی برای جدا شدن 
از شرایط ایده آل و پایدار به منظور دستیابی به رشد برق آسا و 
تلاش برای ایجاد موجی از تغییرات در مدت زمان کوتاه است.
براساس تعریف مرین-وبستر استارت آپ به این معنی است: 
 عمل یا مجموعه ای از کارها بــه منظور یک حرکت جدید و

 یک شرکت یا کسب و کار نوپا.
درك انواع اســتارت آپ و انواع مختلف کســب وکارهاي 
نوپا و نوبنیاد مي تواند به ســازمان هاي دولتي کمک کند 
اکوسیستم هاي حمایت کننده بســازند. استیو بلنک که 
در ســیلیکون ولي تجربه زیادي دارد و نویســنده وبگاه 

Xconomy اســت، این ۶ نوع از انواع استارت آپ را 

خیلي عالي توصیف کرده و همچنین کاملا توضیح داده است 
که درك شــفافي از نیازهاي هر یک از آنها تا چه حد براي 
دولت هایي که مي خواهند نوآوري را ترویج دهند، مهم است. 

 ۱. استارت آپ سبک زندگي
من در ساحل کالیفرنیا زندگي مي کنم و کارآفرینان سبک 
زندگي مانند موج سوارها و غواص ها را مشاهده مي کنم که 
فروشگاه هاي تخته موج سواري یا غواصي کوچک دارند یا 
موج سواري و غواصي آموزش مي دهند تا هزینه هاي شان را 
تامین کنند و بتوانند کمي بیشتر موج سواري یا غواصي کنند. 

 ۲. کسب و کارهاي کوچک که معمولا یک خانواده مالک 
آن است و آن را اداره مي کند

آنها مانند تمام کارآفرینان ســیلیکون ولي سخت تلاش 
مي کنند، کارمنــدان یا خانواده هاي محلي را اســتخدام 
مي کنند. کسب و کارهاي کوچک به ندرت سودآور است. 
کارآفریني با کســب و کار کوچک براي این طراحي نشده 
است که قابل سنجش باشد، بلکه صاحبان آن مي خواهند 
کسب و کار خودشان را داشــته باشند و »خانواده را تامین 
کنند« اما در کل این کسب و کارها، بیشتر از کسب و کارهاي 
انواع دیگر کارآفریني بازنماي »کارآفریني« است و شغل هاي 

محلي ایجاد مي کند.
 

 ۳. استارت آپ هاي نوع سیلیکون ولي 
این نوع اســتارت آپ ها براي گســترش پذیري طراحي 
شده اند. استارت آپ هاي گســترش پذیر معمولا به صورت 
خوشه هاي نوآور و خلاق با هم تشکیل گروه مي دهند این 
نوع اســتارت آپ ها درصد کوچکي از ۶ نوع استارت آپ 
را تشــکیل مي دهند، اما به علت بازده بســیار زیادشان، 
 براي تمام ســرمایه گذاري هاي خطرپذیر )و رســانه ها( 

جذاب هستند. 

  ۴. استارت آپ هایي که طراحي شــده اند تا به سرعت 
فروخته و خرید و فروش شوند

هدف این کارآفرینان این نیســت که یک کسب و کار یک 
میلیون دلاري بسازند، بلکه مي خواهند یک شرکت بزرگ تر 

را ۵ تا ۵۰ میلیون دلار بفروشند. 

 ۵. شرکت هاي استارت آپ بزرگ
تغییرات در سلیقه مشتري، فناوري هاي جدید، قانون گذاري، 
رقباي جدید و غیره مي تواند شرکت هاي بزرگ را براي خلق 
نوآوري هاي بدیع تحت فشــار بگذارد و آنها را وادار کند 
محصولاتي کاملا جدید خلق کنند و به مشتریان جدید در 

بازارهاي جدید بفروشند )مثل گوگل و اندروید(. 

 ۶. استارت آپ هاي اجتماعي
برعکــس اســتارت آپ هاي گســترش پذیر، هدف این 
استارت آپ ها این است که دنیا را تبدیل به جایي بهتر کنند، 
نه اینکه سهم بازار را بگیرند یا براي بنیان  گذاران آن ثروت 

بسازند. 
بلنک فهرستي از ســازمان هاي دولتي دارد که مي توانند 
از انواع مختلف اســتارت آپ ها حمایت کنند. وی چندان 
به نقش فرهنگ نمي پردازد. سیلیکون ولي به واسطه هاي 
شکست هاي بسیار رشــد کرده اســت. کارآفرینان در 
سیلیکون ولي شانس هاي زیادي براي موفقیت دارند، اما در 
فرهنگ هاي دیگر شکست بسیار بد پنداشته مي شود و فقط 
تعداد کمي از کارآفرینان شانس دیگري به دست مي آورند. 

صــادر کــردن سیســتم تامین مالــي، مرکز رشــد 
)انکوباتور( و آموزش ســیلیکون ولي که یک سیســتم 
کارآمد است، آســان نیســت، اما صادر کردن فرهنگ 
منحصر به  فــرد آن بســیار دشــوار اســت. احتمالا 
مهم ترین چیــزي که اجازه نمي  دهد ســیلیکون ولي تاج 
 ســلطنتش را به مناطق دیگر ببازد، تحمل شکست هاي 

عظیم است. 
zdnet :منبع
ترجمه: بازده 

۶ نوع استارت آپ که دولت ها باید بشناسند

بازاريابي پست مدرن چيست؟
بازاريابي پســت مدرن از جنبش هاي فلســفي 
پست مدرن گرفته شده كه از ويژگي هاي اساسي 
اين دوره عدم ثبــات اســت و در آن دنيا مانند 
مجموعه اي از الگوهايي ديده مي شود كه دائما 
در حال تغيير هســتند. بازاريابي پســت مدرن 
يك دوره جديد در تبليغــات، برندينگ و تفكر 

استراتژيك است. 
از قرن هيجدهم تــا جنگ جهانــي دوم دوره 
مدرنيته بود كه در آن بر ايــن باور بودند كه دنيا 
برپايه قوانيني اداره مي شود كه قابل پيش بيني 
هســتند و اين به يك اصل تبديل شده بود، اما 
پس از جنگ جهاني دوم دوره پست مدرن مطرح 
شد. پست مدرنيسم بر اين باور است كه بسياري 
از ايده هاي اساسي مدرنيســم در رابطه با فرد، 
آزادي، ساختار از حالت بنيادي و ثابت برخوردار 
نبوده، بلكه اتفاقــي و ناپايدار اســت. بازاريابي 
پست مدرن همان بازاريابي ســنتي يا بازاريابي 
ديجيتال نيست. اين بازاريابي در اثر تعاملات و 
پيشرفت هاي رسانه اي جديد ايجاد شده است. 
مصرف كنندگان ديگر به هيچ سبك و نام برندي 
پايبند نيستند و به شدت تنوع طلب شده اند، به تبع 
اين رخدادها ماهيت تحقيقات بازاريابي هم تغيير 
كرده و مصرف كننده تنها موجودي مشاهده شونده 
نيست، بلكه خود عنصري تحقيق كننده به شمار 
مي رود و از موجود منفعل و تاثيرپذير به موجودي 
تاثيرگذار تبديل شده است. با بازاريابي پست مدرن 
يك ارتباط يك به يك بين انســان، كامپيوتر، 
صفحه كليد و تلفن همراه ايجاد شــده اســت.  
براساس نوشته هاي بسياري از مجلات تخصصي 
بازاريابي پست مدرن محدوديت هاي بسياري از 
مدل هاي بازاريابي را مشخص ساخته است و به 
توسعه بسياري از مدل ها كمك خواهد كرد. امروزه 
بايد بازاريابان بــر ويژگي هاي نمادين محصول 
متمركز شوند زيرا اين ويژگي ها هستند كه براي 
مشتريان ارزش مي آفريند. به طور خلاصه بازاريابي 
پست مدرن بيان مي كند كه در عرصه بازاريابي و 
تبليغات نبايد خود را به ابزارها و امكانات مدرن 
محدود كرد، مي توان از تمامي ابزارها و امكانات 

موجود بهره برد. 
www. ibazaryabi. com

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

در اغلب سازمان ها ارتقای کارکنان به پست هاي مدیریتي براساس 
توانایي هاي تخصصي صورت مي گیرد؛ از این رو تعریف بهترین 

مدیر نیز اندکي از واقعیت دور شــده است. یکي از مدیران 
قدیمي ما مي گفت امروزه مدیر کار کارشناســي مي کند، 
کارشناس کارهاي تکنسیني مي کند و به پایین. این مشکل 

عموما از آنجایي حاصل مي شــود که افراد پیش از 
آنکه ارتقا پیدا کنند، آموزش 

نمي بینند. 
در یــک ســازمان کارآمد، 
بهترین مدیــر باید مدیریت 

بداند. مدیــران ناکارآمد به جاي 
اینکه کارهــاي مهم را انجــام بدهند،کارهاي 

فوري را انجام مي دهند. ســاعت هاي طولاني را 

در دفتر خود مي گذراننــد و وقتي براي خود یا اطرافیان شــان 
 ندارند. میز کارشان و همچنین نامه نگاري هاي شان به هم ریخته و 
شلوغ است. این نشــان مي دهد که آنها نمي توانند با اعضای 
تیم خود ارتباط خوبي برقرار کنند و بدتر از همه از خانواده 
خود غافل هستند. طبیعي اســت که این مساله بر روحیه 
و خلاقیت گروه زیردســت این مدیر تاثیر 
شدیدي دارد و در جبهه 
خانه، وضعیت بدتر است. 
در حالي که چیره شــدن 
بر مشکل اولویت، کاري 
است بسیار آســان، کافي است 
نگاهي به خصوصیات مدیران موفق بیندازیم و راه آنها 

را ادامه دهیم. 

به يكي از بهترين ها  در شغل خود تبديل شويد

زمينه هاي روان شناختي اعتياد را بشناسيم
اگر چه مواد مخدر اعم از سنتي و صنعتي همه كشورها را تهديد مي كنند 
اما كشور ما به دليل شــرايط خاص جغرافيايي و هم مرزي با بزرگ ترين 
توليد كننده مواد مخدر جهان )افغانستان( و داشتن تعداد زيادي نيروي 
جوان و نوجوان كه ناشي از جمعيت جوان ماســت با مشكلات بيشتري 

مواجه است. 
 آنچه مسلم است اين اســت كه جامعه ايران جامعه جواني است و جوانان 
با همه شور و نشاط و توانايي ها و خلاقيت هايي كه دارند، هميشه به دنبال 
تجربه هاي نو هستند كه گاهي اوقات اين تجربه ها از جمله روي آوردن به 
مواد اعتيادآور خطرناك خواهد بود. بنابراين بــراي مواجهه با اين پديده 
چندبعدي، پيچيده و مزمن و گسترده، شــناخت جنبه هاي مختلف آن 

ضرورتي اجتناب ناپذير است. 

 متغیرهاي اجتماعي- فرهنگي
۱- در دسترس بودن مواد مخدر

در دســترس بودن مواد مخدر يكــي از دلايل روي آوردن افــراد به ويژه 
نوجوانان به مواد مخدر صرفا اين است كه مواد مخدر در دسترس آنهاست، 
هر اندازه امكان دستيابي به مواد مخدر آسان باشد و شخص بتواند با هزينه 

و خطر كمتري آن را تهيه كند ميزان مصرف آن نيز بيشتر خواهد شد. 
۲- دوستان و همسالان

در جمعي كه اكثر افراد مواد مخدر مصرف مي كنند، فشــار زيادي روي 
افرادي كه مصرف نمي كنند، وارد مي آيد. در واقع افراد براي نخستين بار 
از طريق اينگونه گروه ها با مواد مخدر آشنا شــده و اقدام به استعمال آن 
مي كنند. بنابراين مي توان پيش بيني كرد در صورتي كه دوستان و به ويژه 
نزديك ترين دوستان، مواد مخدر مصرف كنند خود آن فرد نيز به مصرف 

مواد روي خواهد آورد. 
۳- شایعات پزشکي و فقر آگاهي

يكي از مهم ترين عوامل درباره گرايش به مواد مخدر در ايران وجود برخي 
باورها و ارزش هاست كه باعث مي شود افراد نگرش مثبتي نسبت به مواد 
مخدر بيابند. عدم آگاهي و دسترسي افراد به اطلاعات مربوط به مواد مخدر 
و آثار زيانبار آن نيز يكي از عوامل اســتفاده و تجربه مواد مخدر به شمار 
مي آيد. بسياري از افراد از عواقب اســتعمال مواد مخدر آگاهي نداشته و 
معتقدند كه بعد از چند بار مصرف، در صورتي كه اراده كنند مي توانند از 

مصرف مواد دوري كنند. 
۴- وجود یک فرد معتاد در خانواده

متاســفانه افراد متولد و پرورش يافته در خانواده هايي داراي فرد يا افراد 
معتاد، تكرار مصرف آن مواد به وسيله اعضاي خانواده براي شان عادي است 
و حتي ترســي از تجربه مصرف آن ندارند. بين اعتياد پدر و فرزند از لحاظ 
ژنتيك رابطه اي مستقيم وجود ندارد، بلكه اعتياد پدر سبب از بين رفتن 
قبح موضوع براي فرزندان مي شود. اما اگر مادري در دوران بارداري معتاد 

باشد فرزندش معتاد متولد مي شود. 

 چالش هاي فرهنگي و اجتماعي
- افزايش اختلافات خانوادگي

- افزايش خانواده هاي تك والدي
- فرار كودكان از خانه

- شيوع بيماري هاي خطرناكي چون ايدز و هپاتيت
- افزايش ميزان جرم و انحرافات در جامعه

- مختل كردن امنيت عمومي و گسترش هراس عمومي
- كاهش مشاركت اجتماعي افراد

- از عمده ترين نتايج و پيامد هاي اجتماعي اعتياد مي توان اعمال كج روي و 
بزهكاري هايي چون دزدي، ضرب و جرح، فساد اخلاقي، خودكشي، فحشا، 

حوادث در محيط كار و هنگام رانندگي و... نام برد. 
- خسارت مالي و هزينه هاي تحميل شده بر جامعه

 توصیه هاي پلیسي
1- به عنوان پدر و مادر انواع مواد مخدر و اعتيادآور، نحوه مصرف و عوارض 
آن را بشناسيد. قبل از اينكه فرزند شما اطلاعات مرتبط با مواد اعتيادآور 
را به غلط از اطرافيان خود كسب كند، خود اين نكات را به او بياموزيد. به او 
بگوييد مواد چه آثاري دارد و عواقب آن چيست. توجه داشته باشيد اين كار 

را قبل از رسيدن آنان به سن بحراني انجام دهيد. 
2- نظر خود را درباره مواد بيان كنيــد. والديني كه نظرات خود را به طور 
صريح درباره مواد بيان و حد و مرز ها را مشخص مي كنند كمتر فرزندان شان 

به مواد مخدر گرايش پيدا مي كنند. 
3- به فرزندان تان نزديك شويد: زمان مشخصي را در روز يا هفته به طور 
منظم به فرزند خود اختصاص دهيد. درساعات غذا خوردن حتما خانواده را 

در كنار هم جمع كنيد و روابط خود را تقويت كنيد. 
4- ايجــاد برنامه ريزي صحيح بــراي پر كردن اوقــات فراغت كودكان و 
نوجوانان: اين يك واقعيت است كه كودك يا نوجوان امروز داشتن روحيه 
شاد و اجراي برنامه هاي مناسب در اوقات فراغت را به هر چيز ديگري ترجيح 
مي دهد و اگر اين نياز طبيعي او، از راه ها و با روش هاي درست تامين نشود، 
براي ايجاد روحيه شاد به راه هاي نادرست متوسل خواهد شد كه مواد مخدر 
صنعتي و داروهاي روان گردان، يكي از همين روش هاي غلط براي ايجاد 

شادي كاذب در آنان است. 
5- مدرســه به عنوان يــك عامل تعليم و تربيت نســبت بــه انحرافات 
دانش آموزان در مدرســه بي توجه نباشــد و ســريعا وجود انحرافات در 

دانش آموز را به والدين وي اطلاع دهد. 
6- جوانان و خانواده ها بدانند كه اگر در نخســتين پيشنهاد مصرف مواد 
مخدر نتوانند »نه« بگويند، در نوبت هاي بعدي هرگز نمي توانند مقاومت 
 كنند و نبايد فريب پيشــنهادهاي جذاب افراد ناشناس و مجهول الهويه را 

بخورند. 
تهیه کننده: معاونت اجتماعي فاتب – اداره آموزش و مشارکت عمومي   

امنيت 

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير


